
W Warszawie zakończyły się obrady 
sesji Rady Wzajemnej Pomocy Gosp.

IV DNIACH od 18—22 czerwca 1957 r. odbyła się
11 w Warszawie kolejna sesja Rady Wzajemnej 

Pomocy Gospodarczej. W obiadach sesji wzięły udział 
delegacje wszystkich krajów — członków Rady: CSR, 
NRD, Polski, Rumunii, Węgier i ZSRR.

Na sesji Rady obecni byli w charakterze obserwato
rów przedstawiciele Chińskiej Republiki Ludowej, 
FLRZ Jugosławii i Korei Ludowej. Przewodniczył obra
dom sesji Rady przedsta wiciel PRL — wicepremier

- P. Jaroszewicz.

17 kopalń 
węgla

wykonało 
przedterminowo 

plan
półroczny

24 bm. trzy dalsze kopalnie 
węgla „Jowisz", „Śląsk" i 
„Miłowice" wykonały przed
terminowo półroczny plan wy 
dobycia węgla, łącznie więc 
z kopalniami, które już wcześ 
niej doniosły o tych wynikach, 
plan półroczny wykonało 
17 kopalń.

W wyniku przedterminowe
go wykonania planu wydobę- 
dą one dodatkowo do końca 
półrocza 55 tys. ton węgla.

NA sesji, która toczyła się 
w atmosferze jednomyślności 
i wzajemnego zrozumienia, 
nastąpiła wymiana poglądów 
na temat dalszego rozwoju 
współpracy gospodarczej mię
dzy państwami — członkami 
Rady.

Sesja Rady Wzajemnej Po 
mocy Gospodarczej z za
dowoleniem stwierdziła, że 
wielostronna współpraca go 
spodarcza między państwa
mi rozwija się na zasadach 
pełnego równouprawnienia 
i socjalistycznej pomocy 
wzajemnej. Potwierdzone 
zostały zasady wszechstron
nej współpracy ekonomicz
nej. odpowiadające wzajem 
nym interesom krajów obo
zu socjalistycznego.

HALLO! - Tu 
"SZCZĘŚLIWA 
FALA«...

Z decyzją nie wolno 
zwlekać!
Dla 25 krów
w Kępicach 
nie może 
zabraknąć łąk

TiAWNÓ w Kępicach nie 
1 ’ było takiej awantury jak 

teraz.. I prawie nigdy tylu 
wyższych i niższych (mowa 
rzecz Jasna o funkcji) działa
czy nie odwiedzało tej pod- 
niiastecklej osady robotniczej. 
Początkowe różnice zdań za
czynają powoli przekształcać 
się w nienawiść. Taki stan 
absolutnie nie budzi zaufania, 
wymaga natychmiastowej, sku 
tecznej interwencji.

Chodzi o łąki, a raczej o 
porządne pastwisko dla 25 
krów. Teren, na którym obec
nie pasą się krowy, jest nie 
do użytku. Trawa spalona 
słońcem, brak dostępu do wo
dy. Ten aspekt oraz, szereg 
innych spraw składa się na 
niezdrową atmosferę, pełną 
wzajemnych oskarżeń i po
dejrzeń. Historia całej sprawy 
wygląda pokrótce Jak:

Kiedyś, jeszcze przed 1953 ro
kiem, PIZ był właścicielem 30 
ha łąki leżącej po obu stronach 
Wieprza. Potem oddano to

(Dokończenie na str. 2)

„Szczęśliwa Falą" komuniku 
Je, że do gry 12 ną dztrA 23 
czerwca br. wpłynęło 17990 ku 
ponów. Podczas sprawdzani* 
ustalono 16 kuponów z 3 tra
fieniami na numery: (bez o- 
znaczenla serii) 010739, 023960, 
023867, 090654, 099134, 127730,
142035, 1521^8, 164.747, 103023,
187261, 19177(0, 194313 Seria A 
004640, 00507)5, 036008 oraz 467 
kuponów z 2 trafieniami, któ
rych tabele znajdują się Już 
w punktach odbioru.

Orientacyjne sumy wygra
nych wynosaą ponad 800 zł na 
3 trafienia, a około 30 zł na 
2 trafienia. Ostateczną wyso
kość wygranych „Szczęśliwa 
Fala" poda po upływie termi
nu zgłaszania reklamacji.

Jednocześnie „Szczęśliwa Fa 
la“ zawiadamia, że dalsze nu
mery znaków kontrolnych 
(banderoli) drutoowane są se
riami. Przy sprawdzaniu wy
granych należy zwracać uwa
gę również i na oznaczenie 
serii. Dlatego też należy przy 
zgłaszaniu 3 l więcej trafnych 
do biura „Fali" albo przy 
sprawdzaniu tabeli wygranych 
na 2 trafienia, nodawać obok 
nr banderoli oznaczenie serii 
np. Seria A nr 00567#

Jak głosowano 
w Berlinie?

AGENCJA ADN podała tymcza
sowe wyniki wyborów niedziel
nych z terenu Wielkiego Berlina. 
Komunikat w tej sprawie stwier
dza, że w wyborach w Wielkim 
Berlinie wzięło udział 851 625 osób 
tj. 36.73 proc, uprawnionych do 
glosowania. Na kandydatów Fron
tu Narodowego Niemiec Demokra
tycznych oddano 33,43 proc, waż
nych głosów.

Sejmik morski 
stwierdza;

„GRZYB- WODOROWY

JAK jut informowaliśmy, na 
poligonie atomowym w las 
Vega? (stan Neruda) Amery

kanie ■ dokopali piątej eksplozji 
bomby wodorowej. Wybuch bom
by wodorowej słychać było w 
mieście Reno położony* 4dQ km 
od miejsca eksplozji, zabudowa
nia leżące w odległości 21 km 
wyglądały jak po trzęsieniu zie
mi. Siła wybuchu była potężna. 
Wszystkie drzwi powyrywane zo
stały z zawiasów.

Obserwatorzy, którzy śledzili 
wybuch z odległości 60 krn, zo
stali oślepieni blaskiem, po któ
rym nastąpiła detonacja. W chwi
lę później w miejscu wybuchu w 
powietrzu uformował się charakle 
rystyczny grzyb podobny do lego, 
jaki widzimy na zdjęciu, doko
nanym^ podczas jednej z wcześ
niejszych eksplozji termojądro
wych.

Na zdjęciu: TT. Ulbficht i O Grotewoh! w lokalu wti 
bor czym w Berlinie. GAF—twfoto z Bcrthił

Stoczniowcy szczecińscy 
powitali tegoroczne „Dni Mi 
rza" przcdteńninnwym wodt 
waniern nowego kadłuba 9 u* 
dnwęglowca. 22 bm. 3t ru* 
dowęglówiec SS „Gniezno'* 
o nośności 3200 ton. spłynął 
na wody Odry.

Kierunki inwestycji
we flocie są słuszne

Wespół rzeczoznawców wypowiada się 
na lemat żeglugi, portów .
i wychowania morskiego 

(Specjalny wysłannik »Głosu« red. B. Pepel 
donosi ze Szczecina)

II DNIU 24 hm. kontynuował* obrady Sejmowa Ko-
” misja Gospodarki Morskiej ( ZPgluKi l1a swbjęj 

sesji wyjazdowej w Szcze<iujP. Posiedzeniu przewodni
czył pos. Józef Machno (PZPR), w trakcie posiedzenia 
komisja wysłuchała opinii zespołów rzeczoznawców za
gadnień: portów, żeglugi i wychowania morskiego. Za
daniem zespołów było ustosunkowanie się do projektu 
planu 5-letniego, przedłożonego Sejmowi przez Rząd

Bułganin, 
Chruszczów 
i marsz. Żuków 
przyjęli 
gen. Gosnjaka

PRZEBYWAJĄCY z wizytą w 
Związku Radzieckim Jugosłowian 
ski sekretarz do spraw obrony 
narodowej gen. Gosnjak został 
przyjęty przez premiera Bułga- 
nina. pierwszego sekretarza KC 
KPZR Chru szca.fr wa i ministra 
obrony ZSRR — marszałka G. 
Żukowa,

MARSZAŁEK Sejmu PRL 
Czesław Wycech przyjął 
ambasadora Finlandii w- 
Polsce p Gunnara Palm 
rotha, który przekazał mu 
pismo przewodniczącego 
parlamentu Finlandii p. 
Fagerholma zapraszające 
delegację Sejmu PRL do 
złocenia wizyty w Finlan
dii. • “

* * *
W BASENIE Morza Śród 

ziemnego rozpoczęły się 
wielkie manewry sił zhroji 
nych NATO, zakodowane 
port nazwą Rosie Rosie“.* * *

JAK donoszą z Mediola
nu, do kliniki psychiatry
cznej przywieziono w cią
gu jednej doby 13 osób, u 
których upały spowodowa
ły zaburzenia umysłowe.* * *

wdowa po b. prezyden
cie USA Rooseyęlcte Elea. 
norą Roosevelt zwróciła się 
do Departamentu Stanu o 
wizę na wyjazd do Chiń 
sklej Republiki Ludowej, 
ale spotkała się z odmową.* * ★

W PORTACH chilijskich 
rozpoczął się strajk gene
ralny marynarzy j doke 
rów. * ★ *

W BELGRADZIE rozpo
częły sle obrady I zjazdu 
rad robotniczych Jugosła 
wii. Przemówienie powi
talne wygłosił prezydent 
Tito.

Rząd
Bourges - Maunoury 
uzyskał 
votum zaufania

W GLOSOWANIU, Jakie odbyło 
się we francuskim Zgromadzeniu 
Narodowym, rząd Bourges Mau- 
roury uzyskał votum zaufania 
większością 62 głosów. Było to 
pierwsze głosowanie nad votum 
zaufania dla nowego rządu.

CZY PORTY SĄ
PRZEINWESTOWANE ?

Pewne ożywienie w obra
dach spowodowane zostało 
podjęciem dyskusji z refera
tem min. Barskiego. Rzeczo
znawcy uznali bowiem, ż? go 
spodarka portowa w okresie 
planu 6-lelniego została w re
feracie min. Barskiego octtnio 
ną z.byt optymistycznie. Z dość 
żywej wymiany zdań, warto 
zanotować następujące istotne 
momenty:

ZDANIEM rzeczoznawców, te
za o przeinwestowaniu portów 
morskich, popularna w okresie 
„sześciolatki**, powinna być za
stąpiona tezą: *e port, jego po
tencjał techniczny, musi czekać 
(być gotowy) na przyjęcie stat
ku i ładunku, a więc musi po
siadać nic tylko odpowiednią 
zdolność przeładunkową dla za- 
bezplcczenia średnio rocznych 
zadań, ale winien też mięć od
powiednią rezerwę na szczyty, 
wahania i nlerównomierności i* 
przeładunku, które są normal*

(Dokończenie na str. 2)

Nowy system 
sprzedaży 
atrakcyjnych 
artykułów 
przemysłowych

JAK informuje Woj. Zarząd 
Handlu, w celu usprawnienia 
sprzedaży niektórych artykułów 
przemy slow y ch w pr owadzon o
sprzedaż droga przelewu celo
wych oszczędności. Onrócz moto
cykli, jak było dotychczas, w 
sprzedaży systemem „docelowego 
oszczędzania** ukaże się szereg 
nowych artykułów m. in. skute
ry. motorowery, rowery import® 
wane, aparaty fotograficzne, ra
dioodbiorniki wyższej klasy, ma
gnetofony. pralki elektryczne oraz 
meble luksusowe. Pierwsza sprzo 
daż tym systemem nastąpi w IV 
kwartale br.

Wpłaty na książeczkę docelo
wą prz.^jmnle bezpośrednio PK<>. 
Szczegółowe instrukcje odnośnie 
zagwarantowania masy towarowej 
będą jeszcze wydane dodatkowo 
przez odnośne ministerstwa.

Cierajewski i CWKS Bydgoszcz 
triumfatorami II etapu

11’ CZORAJ kolarze uczest- 
niczący w wyścigu po 

Ziemi Koszalińskiej, walczyli 
na trasie II etapu, prowadzą
cej z Bytowa do Złotowa.

Po krótkiej uroczystości de
korowania Warchał# żółtą ko 
szulką lidera, zwarta grupa 
zawodników wyjeżdża za mia
sto. Już od pierwszych kilo
metrów trwa ostra walka. Na 
15 km tworzą się dwie zasad
nicze grupy w czołówce, któ
re utrzymując między sobą dy 
stans 100—150 m w szybkim 
tempie prowadzą wyścig. Na 
ulicach Miastka, gdzie znaj
duje się pierwszy lotny finisz 
niewielką przewagę zdobywa 
Warchał przed Lulą (obaj 
LZS I Z. Góra). Tuż za nimi 
znaiduje się 6 dalszych zawód 
ników. Za linią lotnego fini
szu grupa ta nie zmniejszając 
tempa, pędzi dalej.

Przed Człuchowem ucieki
nierzy mają już około 800 m 
praew.et Czyżby wiec losy

Bytów—Złotów
II etapu były przesądzone ? 
Nie.

Za plecami czołówki toczy 
się bowiem zacięta walka. 

(Dokończenie' na str 2)

...pogoda
W północnej połowie kraju po 

ęodnie lub zachmurzenie mewiel 
kie. Nieco chłodniej. Temperatu 
i» maksymalna od 16 «t. nad mu 
ciem do 24 st. ku oołudniowi.

Węgrzy remisują
w Koszalinie

Wczoraj na Ktadjorrę komliń- 
skim został rnzęmanv międzynarodo
wy mecz piłkarski pomiędzy Grani* 
Irin a drużyną węgierską M\V Szoj- 
lok. Spotkani# to przyniosło wielki 
sukces koszahniannni Wynik remi
sowy 2:2 (0:1) uzyskany w pojedyń* 
ku z liderem II ligi węgierskiej i to 
po b. ładnej grze mówi sam za sie
bie.

Węgrzy pokazali dobrą technikę, 
natomiast gospodarze zaimponowali 
ck 3-tysięc;nei widowni wielką rm- 
ukją i ofiarności*. Bramki j.lo- 
byli- dla MAV Szolnok — Horwaih 
i Kegyes. zaś dla Granitu — Osad
nik i Kaczor.

Szęzególowe sprawozdania x tego 
spotkania zamieścimy jutra.

Dalszy rozwój 
współpracy gospodarczej 

krajów socjalistycznych 
na zasadach pełnego 

równouprawnienia 
i pomocy wzajemnej

W ZWIĄZKU z tym. żc po
szczególne państwa — członko
wie Rady, wprowadziły do swo 
ich narodowych planów gospo
darczych pewne zmiany, strony 
wymieniły poglądy na przyjęte 
w maju 1356 r. przez berlińską 
sesję Rady zalecenia dotyczące 
poziomu produkcji i wzajem
nych dostaw ważniejszych towa 
rów na lata 1957—60, zalecenia 
które były opracowane na pod 
stawie 5-letnich nlanów poszcze
gólnych państw. W rezultacie 
wymiany poglądów na te spra
wy, sesja Rady podjęła zalece
nia o wspólnym opracowaniu 
przez państwa posunięć, zmie
rzających do najlepszego zabez 
pieczenia gospodarce narodowej 

(Dokończenie' na str 2)

5 dywizji 
liczyć będzie 
armia bońska

RZECZNIK bońskiego minister
stwa obrony oświadczył, że obec
nie w Niemczech zachodnich for
muje się pięć dywizji, w tym 
dwie o niepełnym składzie. Stan 
liczebny zachodnio niemieckich sit 
zbrojnych będzie się w roku bie
żącym wahał w granicach od 120 
tys. do J35 tys. osób. Trzy dywi
zje /iicłnidriio-nieniieckie będą 
wchodziły w skład sR zbrojnych 
NATO,

szca.fr


Konferencja 
brytyjskiej 
wspólnoty 
narodów

TY ZlS w siedzibie premiera 
“ Macmillana przy Downint; 
Street w Londynie rozpoczy
na I odziałem 10 państw ob
rady doroczna konferencja 
brytyjskiej wspólnoty naro
dów (British Commonwealth). 
Według opinii prasy angiel
skiej, tegoroczne spotkanie 
premierów krajów należących 
do wspólnoty — mimo nie
obecności na konferencji sze
fów rządów Południowej Afry
ki, Nowej Zelandii i Cejlonu 
— będzie miało ogromne zna
czenie dla dalszych losów 
wspólnoty.

W. Brytania rada by widzieć 
wspólnotę scementowaną 1 
zwartą. Po niepowodzeniach 
na Bliskim Wschodzie 1 dal
szym spadku popularności i au. 
torytetu w krajach Azji i Afry. 
kl, uważa ona zacieśnienie 
więzów z krajami wspólnoty 
za jedno z podstawowych aa- 
d>A swej obecnej polityki Po 
trzeba konsolidacji brytyjskie i 
w póinoty narodów wokół 
Londynu staje się zaś sprawą 
tym pilniejszą, ze na terenie 
krajów wspólnoty coraz bar 
dziej zaostrza się walka kon- 
kurencyjna z Amerykanami, 
wciskającymi się do strefy 
wpływów brytyjskich.

Program konterencjl zapo
wiada się bogato. Poroszone 
będą m. In. takie problemy, 
jak sprawa rozbrojenia 1 za
przestania prób z bronią wo
dorową, jak polityka zagra
niczna W. Brytanii i krajów 
tommonwealthu w zakresie 
stosunków między Wschodem 
1 Zachodem, jak sytuacja na 
Bliskim Wschodzie, zagadnie, 
nla inwestycji w krajach 
wspólnoty brytyjskiej, sprawa 
Commonweałthn a strefa wol
nego handlu, czy wreszcie za
gadnienia obrony w świetle 
nowej brytyjskiej koncepcji 
strategicznej, nakreślonej w 
znanej białej kaiedze.

Jak się przewiduje, sporo 
miejsca w obradach Common- 
wealthu zajmą kwestie rozbro
jeniowe. Ze strony premiera 
Indii Nehru i przedstawiciela 
Cejlonu spodziewany jest na. 
<isk w kierunku uaktywnie
nia dyplomacji brytyjskiej w 
sprawie ograniczenia prób z 
bronią termojądrową oraz w 
dziedzinie rozbrojenia w ogó
le.

JEŚLI Idzie o sprawę zgod
nej z planami Londynu kon
solidacji krajów wspólnoty 
brytyjskiej — to oficjalne 
czynniki sądzą, że mimo Ist
niejących między poszczegól 
nymi krajami różnic poglądów 
i Interesów, wysiłki konferen 
cjl nie pójdą na marne.

Londyn liczy bardzo na po
parcie swej polityki konsoli, 
da cjl Commonwealthu przez 
premiera Australii Menziesa. 
Ale nie tylko. Spodziewa się 
on uznania dla swych posu
nięć również u nowego pre- 
mlra Kanady, Diefenbakera, 
uchodzącego za wyraziciela 
poglądów antyamerykaósktch 
w łonie wspólnoty. Dlefen- 
baker będąc zdania, że rząd 
USA pragnie utrzymać Knna 
dę w roli producenta surow. 
■ów dla amerykańskiego prze. 
myshL zamierza wystąpić na 
konferencji z propozycjami 
zmierzającymi do ograniczenia 
wpływów amerykańskich w 
jego kraju. Przy poparciu 
Hefenbakern rzeczą W Bry

tanii będzie wykazać również 
innym partnerom wspólnoty, 
fc i dla nich polityka ekono. 
mlczna USA jest wielce szko- 
dliwa.

Jeżeli jednak Brytyjczycy 
mogą liczyć w tej dziedzinie 
na pewne poparcie krajów 
wspólnoty, trudno im spodzie, 
wać się tego w sprawie poli
tyki na Bilskim Wschodzie czy 
w sprawie Ich koncepcji „stre 
fy wolnego handlu", która 
wciąż Jeszcze natrafia na opo
ry członków wspólnoty.

INNĄ sprawą będą rozmo
wy na temat stosunków W. 
Brytanii 1 krajów Common. 
wealtbu ze Związkiem Ra. 
dsteckim, krajami obozu so
cjalistycznego, a zwłaszcza 
Chinami Ludowymi. Od pew
nego czasu na tle upadku 
prestiżu W. Brytanii niektórzy 
politycy brytyjscy występują 
z koncepcją stworzenia z kra. 
jów wspólnoty i Anglii, jako 
ośrodka kierowniczego, swego 
rodzaju pomostu między obo. 
zem państw socjalistycznych 
a USA. Koncepcje te rozwa
żane są m. In. w sprawie 
brytyjskiej na marginesie roz
poczynającej się konferencji 
wspólnoty.

Jednym z najbardziej cha. 
rakterystycznych 1 ciekawych 
g'osów jest to, co na lamach 
..Scntsmana" ptsze p. Malt, 
land: „Nie ulega wątpliwości 
— stwierdza Maltland -- że 
sprawą, która głównie będzie 
poruszana na konferencji w 
Londynie, będzie kwestia sto. 
sunków między krajami Com- 
monwealthu. a blokiem komu, 
ni stycznym"

Co konferencja wspólnoty 
przyniesie konkretnego w tej 
sprawie — dowiemy sle wkrót. 
ce. Warto wszakże podkreślić, 
że niedawne rozluźnienie 
przez Anglię embarga w han
dlu z Chinami Ludowymi jest 
tu pewną wskazówką, co do 
obecnego kierunku politykt 
brytyjskiej w dziedzinie eto
su nków ze Wschodem. Gdyby 
w tym samym kierunku po. 
sztą poFtyka wszystkich kra. 
jów wspólnoty — dałaby do
wód łSSm .

Praca organów Prokuratury 
nie będzie dłużej otoczona 
nimbem tajemnicy

INFORMOWANIE SPOŁECZEŃSTWA
O DZIAŁALNOŚCI PROKUttATtKt
WZMOCNI ZAUFANIE DO JEJ PRACOWNIKÓW
ŚLEDZTWO PRZECIWKO RÓŻAŃSKIEMU
I FEJGINOWI Z B. MIN. BEZP. PUBL.
NA UKOŃCZENIU
TU WARSZAWIE odbyło się spotkanie kierownictwa
•’ Prokuratury Generalnej PRL z przedstawicielami 

prasy i radia. — Więcej i lepiej należy Informować 
społeczeństwo o działalności organów Prokuratury — 
ten dezyderat dominował we wszystkich wypowiedziach 
uczestników konferencji. Dał temu wyraz m. in. Proku
rator Generalny PRL prof. Andrzej Burda.

Szajka 
przemytników 
zegarków 
i handlarzy dewiz 
posiedzi 
w wiezieniu

TRZED Sądem Wojewódzkim dla 
ui. st. Warszawy zakończył się pro- 

szajki kombinatorów, zamiesza
nych w głośną aferę nielegalnego han 
cha zegarkami i dewizami. Jak wyka 
zał przewód sądowy, oskarieni doko
nali bez zezwolenia odpowiednich 
władz szeregu spekulacyjnych sprze
daży zegarków za dewizy.

Wyrokiem sądu główny oskarżony 
— Damian Płoszczyński skazany io- 
stał na korą 8 lat wiązlenia i tOO 
tye. zł grzywny, pozostali oskarże
ni skazani zostali: Jakub Majer-Lew- 
kowlct na 4 1 pół roku więzieni* 
oraz 50 tys. zł grzywny, Abraham 
Helpem i Jerzy Szlang na kary pc 
5 lat więzienie I po 50 tye. zł grzy
wny. Równocześnie Sąd zarządził 
przepadek na rzecz skerbu państwa 
— ponad 10 tys. dolarów USA, « tak
że I 344 zegarków | kilkudziesięciu 
tysięcy złotych, zakwestionowanych 
podczas rewizji przeprowadzonej 
m. in. u osk. Płoszczyńskiego.

Spacer 
po torach 
kolejowych 
zakończył się 
śmiercią 3 osób

NA linii Kraków — Bochnia — 
Brzesko — Tarnów miał miejsce 
ostatniej doby tragiczny wypadek 
kolejowy. Na odcinku Bladoliny 
— Bogumllowlce spacerowało po 
torach kolejowych troje młodych 
ludzi, w wieku od 19 do 22 lat: 
Kazimiera Kasperska ora* Stefan 
Gądek 1 Józef Gądek. Spacer ten 
zakończył się tragicznie. Wszyscy 
znaleźli śmierć pod kołami po
ciągu pospiesznego, który na nich 
najechał.

Prowadzone Jest dochodzenie w 
sprawię ustalenia przyczyny wy 
padku. Przypuszcza się, że spa
cerowicze znajdowali się w stanie 
nietrzeźwym.

(Dokończenia ze str. 1)
nym zjawiskiem w pracy portu.
Dość żywa dyskusja, zajmu

jąca się spornymi kwestiami, 
takimi jak poprawa obsługi 
statków, limity inwestycyjne 
dla portów, obsługa zwięk
szonej masy drobnicowej w 
trzech portach, przeładunek 
rudy, budowa i odbudowa na
brzeży, urządzenia przeładun 
kowe itp. — zakończyła się 
próba sformułowania wnios
ków. Najistotniejsze z nich 
to:

— konieczność opracowania 
planu perspektywicznego rozwo 
Ju portów co najmniej na 15—20 
lat naprzód,

— nie naloty ściśle dopasowy 
wać zadań postawionych przed 
portami do zabezpieczenia tych 
zadań z uwagi na Ich elastycz
ność, ciągle zmiany Ilościowe 
1 kierunkowe.

— ponieważ większość przeła 
dunków paliw płynnych nie 
Jest znana, a istnieje prawdo
podobieństwo, że obroty nimi 
w portach ulegaj* poważnemu 
zwiększeniu — należy ten pro
blem rozpatrzeć oddzielnie, 
kompleksowo, jako zagadnie
nie specjalne.

KIERUNKI INWESTOWANIA
WE FLOCIE SĄ SŁUSZNE
WIELE uw^gi poświęcili po 

słowie sprawom żeglugi. Rze 
czosnawcy stwierdzili, że zalo 
tony w planie 75 proc, przy
rost floty (netto), w latach 
iwwo (W,a tys. DWT) zła-

Otwierając konferencję 
stwierdził on, iż w samej Pro
kuraturze dał się wyraźnie 
odczuć brak systematycznego 
kontaktu z szeroką opinią pu
bliczną. Wskutek tego po
wszechnie obserwuje się brak 
pomocy dla prokuratorów ze 
strony społeczeństwa.

Dziennikarze ze »wej strony wy 
razili zadowolenie z Inicjatywy 
kierownictwa Generalnej Proku
ratury. W minionym okresie — 
stwierdzano — działalność orga
nów prokuratury była otoczona 
nimbem tajemniczości I nie zaw
sze życzliwą atmosferą. Obecnie 
Istnieją wszelkie warunki ku te
mu. by prokuratorzy byli uznani 
przez społeczeństwo za rzeczywi
stych obróńców Jego praw I swo 
bód, ścigających * całą surowoś
cią prawa przestępców utrudnia
jących nam tycie, burzących po
rządek społeczny 1 wykradają
cych majątek -rarodowy. Obszer
ne Informowanie o pracach pro
kuratury przyczyni się do ugrun 
towanla w społeczeństwie zaufa
ni* t powalania do jej pracow
ników.

ODPOWIADAJĄC na pytanie 
Jednego z dziennikarzy proku
rator generalny Burda oświad
czył, że śledztwo przeciwko 
pracownikom b. MBP m. In. 
Różańskiemu I Fejginowi, któ
rym zarzuca się stosowanie nie 
właściwych metod śledztw*, 
znajduje się na ukończeniu 1 
niedługo już należy się spodzie 
wać wniesienia do sądu aktu 
oskarżenia.

Prok. Mazur szeroko omówił 
akcję rehabilitacyjną osób nie
słusznie skazanych przez sądy 
powszechne I wojskowe w la
tach ubiegłych. Do 15 maja br. 
wpłynęło ogółem 6.100 podań o 
rehabilitację. Dotychczas rozpo
znano merytorycznie 4.400 po
dań. W 609 wypadkach unie
winniono oskarżonych, a w 300 
skierowano sprawy do Ich po
nownego rozpatrzenia. W ok. 
1000 spraw wystąnlono jedynie 
o złagodzenie wyroków. Pozo
stałe 2.500 podań o rehabilita
cję uznano za bezzasadne.
W dalszym ciągu konferen

cji prok. Koszfirko wyjaśnił, 
iż sytuacja kadrowa Prokura
tury w" ostatnim okresie wy
raźnie się poprawiła. Ok. 80 
proc, personelu prokurator
skiego posiada już wyższe wy 
kształcenie prawnicze. Go
rzej natomiast przedstawia 
się sytuacja w zakresie stażu 
ich pracy zawodowej, a więc 
zasobów doświadczenia. Za
ledwie ok. 50 proc, prokurato
rów ma ponad 5-letni sfaż 
pracy. Czynione są starania 
o zwiększenie arsenału środ
ków technicznych Prokuratu
ry potrzebnych do wykrywa
nia i zwalczania przestępczo
ści.

WIELE mówiono również o 
konieczności wzmożenia walki 
z podziemiem gospodarczym 1 
przestępczością kryminalną. 
Przedstawiciele prokuratury 
stwierdzili, iż cstatnlo coraz 
częściej stosuje się środki re
presyjno takie, Jak np. areszt 
tymczasowy. Zwiększy! się rów 
nież wyraźnie stopień wykry
walności przestępstw gospodar
czych. Obecnie w prokuratu
rach wojewódzkich prowadzi 
się śledztwa w ponad sos po
ważnych aferach gospodar
czych.

W czasie konferencji ściele 
uwagi poświecono też zagadnie 
nlom zmian w kodeksie postępo 
wanta karnego, zmianom orga
nizacyjnym aparatu prokuratu
ry, rewizjom wyroków sądo
wych Itp.

Zmari 
pra-prawnuk 
sławnego 
admirała Nelsona

W DNIU M bm. zmart pra- 
prawnuk sławnego admirała Net. 
sona, zwycięzcy pod Trafalgarem 
— Carl Nelson. Potomek zasłu
żonego dla W. Brytanii admirała 
nigdy nie miał nic wspólnego z 
marynarką, niemniej jednak ko
leje jego tycia są na wskroś 
otyglnalne.

Carl Nelson byl kolejno — plan 
tatorem kauczuku na Malajach, 
w Australii, na Nowej Gwinei, 
żołnierzem australijskich *11 zbrój 
r.ych w czasie pierwszej wojny 
światowej, łowcą pereł na Mo
rzach Południowych, bokserem 
wagi średniej (zarówno amatorem 
Jak 1 zawodowcem), pisarzem i 
astronomem. Carl Nelson żenił się 
dwukrotnie, ale nie miał dzieci.

(Dokończenie ze str. 1) 
Podczas gdy na ulicach mia
sta Chojnacki z Warszawian
ki zdobywa premię za zwyclę 
stwo na drugim lotnym fini
szu, druga grupa zaczyna od
rabiać utracony teren. Nleste 
ty, ta piękna walka odbywa 
się bez udziału naszych repre 
zentantów, którzy pozostają 
w tyle.

Zorganizowana przez Cie- 
rajewskiego pogoń, pędzi na 
łeb na szyję. Wskazówka licz 
nika, która trzymała się do
tychczas przeważnie na licz
bie 30, przeskakuje do 40.

Wreszcie zaciekła pogoń 
daje rezultaty. Druga grupa 
dochodzi czołówkę. Jeszcze 
tylko Chomlcz, który wyrwał 
do przodu, w pojedynkę pró
buje szczęścia. Ale wkrótce 
i on zostaje pochłonięty 
przez goniących.

Na 10 km przed metą I gru
pę prowadzą: Cierajewski, Lu
la, Glebowicz i Chomicz. 
Pierwszy zwycięża na złotow
skim stadionie w czasie

Kierunki inwestycji we flocie
są słuszne

godzi w znacznym stopniu o- 
becny deficyt tonażowy. Nie 
będzie jednak jeszcze mógł za 
spokoić w pełni naszych po
trzeb inwestycyjnych.

Przedłożony plan rozbudo
wy floty należy traktować ja
ko plan minimalny. Jeżeli w 
następnej pięciolatce utrzy
mane będą nadal tendencje 
rozwojowe (znaczny udział 
przewozów drobnicy, zwiększę 
nie średniej odległości prze
wozu, wzrost przewozów tran
zytowych itd.) — to możemy 
już obecnie przewidywać, iż 
w roku 1965 dla własnej floty 
o tonażu 1.0—1,2 min DWT 
znajdziemy pełne zatrudnie
nie.

ZALOZONE w planie pięcio
letnim kierunki inwestowania 
są słuszne. Najpoważniejszy wy 
sllek inwestycyjny należy skon
centrować na obsłudze tonaźo 
wej naszych oceanicznych Hnll 
regularnych, a w szczcgolnńSci 
linii łączących nas z port 
tami Dalekiego Wschodu, Oce
anu Indyjskiego, Ameryki Po 
łudnlowej 1 Lewantu.

Z OBSZERNEGO materiał:: 
Jald zebrał się w trakcie dysku 
sjl. wart leszcza i ret zanoto- 
wanla jeden wnio^k. Hteońo-

znawcy uważają za potrzebne, 
by zostały nawiązane kontakty 
między sejmowymi Komisjami 
Gospodarki Wodnej i Żeglugi 
oraz Handlu Zagranicznego, co
lom tych kontaktów byłoby 
znalezienie środków, które gwa 
ramowałyby prawidłową klerun 
kowość masy towarowej włas
nej i tranzytowej przez porty 
polskie.

CZY POWSTANIE 
CENTRUM WYCHOWANIA 
MORSKIEGO?

Zespól rzeczoznawców, zajmu
jący się sprawami wychowania 
morskiego, zgłosił wniosek o no 
wołanie przy Min. Żeglugi do 
dnia 22 Hpca ar. społecznej Ra 
dy Wychowania Morskiego. Za
daniem .lej będzie kierować ca 
łokształtem zagadnień związa
nych z problemem wychowania 
morskiego w kraju.

Ponadto znuroponowano powo 
'anie przy Min. Żeglugi w dniu 
1 Hpca br. komitetu organiza- 
•yjnego Centrum Wychowania 
lorsaiego w Gdyni, który przy 
elslym współdziałaniu z do- 
rództwem Marynarki Wojennej 
v dniu 1 styczni* 1959 T. zo
stanie przekształcony w Cen
•om Wychowania Morskiego.
Po krótklel dyskusji, przyję 

tv został wniosek postulujący 
zmianę przepisów, któro doty
czą uprawnień sportów żeglar
skich 1 wioślarskich na mor- 
ekleh wodach wewnętrznych I

Komisje sejmowe 
pracują "pełną parą" 

nad projektem 5-latki
PRACE te mają być 

zakończone do 29 
czerwca, a wnioski — prze 
dlożone na piśmie Komisji 
Planu Gospodarczego, Bu
dżetu i Finansów. Codzien 
nie kilka komisji odbywa 
swe posiedzenia. Do końca 
miesiąca np. Komisja Prze 
mysłu Lekkiego odbędzie 
jeszcze cztery posiedzenia, 
Komisja Przemysłu Cięż
kiego i Komisja Rolnic
twa — trzy posiedzenia, a 
Komisja Kultury i Sztuki 
— dwa pjsiedzenia.

Trzeba podkreślić charakte
rystyczny fakt, świadczący o 
zarysowywaniu się nowego 
stylu pracy naszego parlamen 
tu. Plan pracy nad projek
tem w poszczególnych komi
sjach oraz pierwsze dyskusje 
nad projektem w komisjach 
wskazują, że posłowie nie roz 
prasżają swej uwagi na pro
blemy dotyczące całokształtu 
gospodarki narodowej, ale 
koncentrują się na sprawach 
zasadniczych,

DLA przykładu warto zazna
czyć, że Komisja Handlu Zagra 
nlcznego omawiając plan rozwo 
ju gospodarczego w latach 195* 
— 1960 szczególną uwagę zwróci 
la na problem importu i eks
portu Inwestycyjnego oraz afty 
kulów rolniczych, jak równie* 
zajęła się zagadnieniem kredyto 
wanla 1 bilansu płatniczego. Ko 
misja Planu, Budżetu 1 Finan
sów omówi takie tematy, jak: 
kierunki rozwoju naszej gospo
darki w planie 5-Ietnim, po
dział dochodu narodowego, In
westycje I zatrudnienie. Zajmie 
się ona również tezami Rady 
Ekonomicznej w sprawie plano
wania, omówi dochody 1 wydat 
kl ludności oraz plan rozwoju 
gospodarczego województw.

Komisja Pracy 1 Spraw So
cjalnych zanalizuje m. in. pro-

4:24.45, przed Lulą (LZS I 
Z. Góra) — 4:25.16. Jarzęb- 
skim (LZS I Z. Góra) — 
— 4:25.46, Różańskim (Kol. 
Bydgoszcz) — ten sam czas i 
Glebowlczem (Lechia) —- 
4:25.59. Matuszewski zajmuje 
8 miejsce, a lider wyścigu 
Warchał — dwunaste.

Zespołowo II etap wygrał 
bydgoski CWKS — 13:18.43 
przed LZS I Z. Góra —- 
13:21.36.

Po dwóch etapach w klasy
fikacji indywidualnej prowa
dzi Różański — 7:52.11, 2) Cle 
rajewski — 7:52.25, 3) Cho
mlcz — 7:52.42,

Drużynowo: 1) LZS I Z. Gó 
ra — 23:43.46, 2) CWKS Byd
goszcz — 23:45.20.

Na trasie II etapu wycofali 
się: Markowski i Arendt 
(Stal Szczecin) oraz Jarzęcz- 
ka (LZS Nieszawka).

Dzisiaj w Złotowie nastąpi 
start do III etapu, który pro
wadzi do Wałcza. Zawodnicy 
startują snrzed budynku Pre
zydium MRN.

terytorialnych, ogłoszonych w 
zarządzeniu nr. 219 prezesa Ra
dy Ministrów z dnia 11. VIII. 

1958 r. Przepisy te utrudniają 
bowiem uprawianie żeglarstwa.

• • ♦

Przekazałem czytelnikom 
dynie drobną część i boga 

tych obrad sejmowe/ komls/l I ze
społów rzeczoznawców. Sprawy to 
Żry/q Jednak w sobie ogrom trud
nych do rozwiązania problemów. 
Wszystkie iq pilne l watne. Al’ 
trzeba o tym powiedzieć, by nie 
popaść znowu na manowce księ
życowej ekonomii — posiadamy 
określoną kwotą limitów llnanso- 
wych l wszelkie Żądania pozosta
ną poboinym Życzeniem, Jeśli w 
ślad za domaganiem się czegoś 
nie będziemy proponować real
nych rozwiązali. Przyrównywanie 
naszego kralu np. do Ameryki 
czy Innych kra/ów wysoko za
awansowanych w rozwoju gospo
darczym, lub naszych portów do 
Hamburga I Jemu podobnych /es' 
zupełnie nieproduktywne. Jedynie 
liczenie etą z pilnymi potrzebami 
przy zrozumieniu warunków, w Jo 
kleh tlą znajdujemy I znajomości 
środków, laklml dysponujemy, mr 
Ze być rozwiązane.

O tym zdafe eią. zapomniało 
kilku mówców na sesji. Trzeon 
więc przypomnieć, ie zwiększona 
została kwota przeznaczona ale 
resortu Żeglugi o Ó00 min «/ w 
norównanlu z wersją plonu, dysku 
'owaną na leslennej Sesji sejmo- 
sol w ub. t.
Nie wydaja tlą oby Jut w tym ro- 

':u nastąpił dalszy wzrost kwot 
la potrzeby resortu Żeglugi. Stąd 

potrzeba erukanta rozwiązać, któ
re nie będą apelować do budżetu 
narodowego przynajmniej w bie
żącym roku.

BOGUSŁAW PEPEL

blem plac, wydajności pracy. 
BHP, wczasów pracowniczych 1 
rent. Tematem jednego z z«- 
brań Komisji Handlu Wewnętrz 
nego będzie m. in. polityka 
ceń, a Komisji Kultury i Sztu
ki — sprawa polityki wydaw
niczej w Polsce.

Widzimy więc, te w pracy 
nad projektem uchwały komi
sje zajmują się rzeczywiście naj 
Istotniejszymi problemami.

Należy sądzić, że kalendarz 
prac parlamentarnych zostanie 
zrealizowany i że 11 Hpca otwar 
te zostanie ostatnie posiedzenie 
pierwszej sesji Sejmu, litóra 
z małymi przerwami trwa ju* 
około pięciu miesięcy. (t|

Współpraca 
gospodarcza 
krabów 
socjalistycznych

(Dokończenie ze str. I)
państw — członków rady' wę
gla, ropy naftowej, produktów 
naftowych, koksu hutniczego, 
metali zwykłych 1 kolorowych 
oraz innych ważnych produk
tów.

SESJA z zadowoleniem pod
kreśliła, że między Polską a 
Niemiecką Republiką Demokra
tyczną zawarte zostało porozu
mienie o współpracy przy bu
dowle nowych kopalń węgla 
brunatnego w Polsce, a także 
przyjęła z aprobatą deklarację 
delegacji Innych zainteresowa
nych państw o Ich gotowości 
do przeprowadzenia dwustron
nych rokowań dotyczących Ich 
udziału w rozwoju przemysłu 
węglowego W Polsce.

Delegacje wyraziły jednomyśl 
ną opinię o tym, że przepro
wadzona przez radę w latach 
1995—5* praca w zakresie koor
dynacji narodowych planów go 
spodarczych, miała doniosłe zna 
czenle dla ogólnego rozwoju 
budownictwa socjalistycznego w 
krajach — członkach rady.
W czasie obrad sesji Rady 

podpisane zostało porozumie
nie o wielostronnym clearin
gu między państwami — człon 
kami Rady Wzajemnej Pp- 
mocy Gospodarczej. Porozu
mienie to sprzyjać będzie dal
szemu rosazerzeniu handlu 
między krajami socjalistyczny 
mi.

Delegacje państw — człon
ków Rady Wzajemnej Pomo
cy . Gospodarczej stwierdzają, 
że są jednomyślne w dążeniu 
do stworzenia warunków dla 
wszechstronnego rozwoju 
współpracy gospodarczej wszy
stkich państw europejskich, 
bez względu na ich ustrój spo 
łeczny.

25 krów 
w Kępicach

(Dokończenie ze str. 1)
PGR-om. Z pattwlskami nie by- 
lo jednak źle, ponieważ część 
mteszlcańcónr Kępic wypasała 
krowy w Kruszce. W ubiegłym 
roku 19 ha pastwiska przeszło 
na własność gromady, ale jed
nocześnie teren w Kruszec zo
stał odebrany jako leżący na 
terenie przemysłowym. Równo
cześnie w ramach regulowania 
roszczeń przesiedleńców ze 
Wschodu od 19 ha pastwiska 
oddzielono 6 ha dla nich. Wraz 
* przesiedleńcami otrzymał łąkę 
pracownik referatu urządzeń 
rolnych prezydium PRN — Ko- 
teckl. Opinia publiczna Kępic 
wiąźe to z nielegalnymi i nie
uczciwymi transakcjami, choć 
nie ma na to żadnych dowodów. 
1,5 ha łąk wzięło dla siebie 
nadleśnictwo. W rezultacie dla 
25 krów pozostało 10 ha pastwi
ska, które Jak Już wspomniałem 
nie nadaje się obecnie do wy
pasania.

Mieszkańcy Kępic interwenio
wali Już w KP partii w Miast
ku, w KW w Koszalinie, w ze
spole poselskim, w Prezydium 
Wojewódzkiej Rady Narodowej. 
Był na miejscu tow. Kawlak, 
który nie wydał jednak Jeszcze 
żadnej decyzji. Kierownik Po
wiatowego Zarządu Rolnictwa 
nie chce sam niczego przedsię
wziąć. Sprawa stoi w miejscu, 
w Kępicach ludzie tracą nerwy.

Jedynym rozsądnym wyjściem 
z całej tej gmatwaniny jest 
przeprowadzenie regulacji łąk 
w pobliżu Obłęża. Liczy się o 
gólnle, te w ten sposób Kmi- 
cora przypadnte w udziale dość 
poważny areał. Regulacji może 
dokonać fachowiec upoważniony 
przez Wojewódzką Rade Naro
dową. Tymczasem, Jak Informu
je tow. Lewandowski, bę' i 
w najbliższym czasie zajęty 
gdzie Indziej.

Ponieważ 25 krów mieszkań
ców Kępic nie ma się gdzie 
paść, apelujemy do tow. Ka- 
wtaka, aby spowodował p opro
wadzenie regulacji łąk pod Ob- 
łężem Jak najszybciej. 23 kro
wom grozi kompletny brak pa
szy, a do tego przecież dopuścić 
nie można.

Szybkie uregulowanie tego 
problemu zaprowadzi wreszcie 
spokój w Konicach. Co prawda 
wielu ludzi przestało Już wis. 
rzyć w skuteczność swoich sta
rań. ale.,.

Kępicom potnsb* łąki
(■btmj



Nowe wzory bielizny i odzieży

R
AZ po raz dowiaduje 
my się o łapówkach 
lub aadużyciach doko 
nanych przez pracow
ników prezydiów rad 

narodowych. Niedawno egze
kutywa KP w Białogardzie 
musiała wyciągnąć surowe 
wnioski partyjne w stosunku 
do członków prezydium MRN 
w Białogardzie, ze względu 
na różne kombinacje miesz
kaniowe. Tajemnicą poliszyne 
la jest łapownictwo towarzy
szące przydzielaniu lokali dla 
rzemieślników i sklepów pry
watnych. Dowiadujemy się z 
gazet, że w różnych miastach 
Polski coraz częściej na ła
wie oskarżonych zasiadają od 
powiedzialni pracownicy apa
ratu wykonawczego rad naro
dowych. Wszystko to świad
czy o korupcji i zdemoralizo
waniu części pracowników pre 
gydiów rad narodowych wszy
stkich szczebli.

Wskazywaliśmy niejedno
krotnie że aparat wykonaw
czy wyłamuje się u nas spod 
kontroli kolegialnego ciała spo 
łecznego jakim jest rada na
rodowa i jej komisje. Weżmy 
dla przykładu zdarzające się 
wypadki niesłusznego przyzna 
wania kredytów i pożyczek 
dla chłopów lub niesprawiedli 
we przydziały gospodarstw 
przez referaty urządzeń rol
nych. Przecież przy każdej 
powiatowej radzie narodowej 
istnieje komisja rolna, której 
zadaniem jest kontrola pracy 
i badanie słuszności decyzji 
wydawanych przez powiato
we zarządy rolnictwa. Przy 
każdej radzie narodowej 
istnieją również komisje han
dlu i drobnej wytwórczości. 
Dlaczego nie kontrolują one 
działalności odpowiednich 
ogniw prezydium?

U
l OKRESIE wzmożenia 
I walki z nadużyciami 

i łapownictwem, pra
ca wszystkich komi
sji lad narodowyęh 

powinna być skierowana głów 
nie na kontrolę racy aparatu 
wykonawczego i walkę o u- 
mocnienie swego autorytetu. 
Praktyka wykazuje, że różne
go rodzaju komisje społeczne 
działające przy prezydiach 
rad narodowych są często w 
ordynarny sposób oszukiwane 
albo pomijane przez pracow
ników administracji. Bo jak
że inaczej można nazwać fakt 
ukrycia przez Prezydium 
MRN w Koszalinie wobec ko 
misji społecznej IG-tu izb w 
jednym nowym bloku. Może 
sprawa ta na skutek docho
dzenia prowadzanego przez 
prokuraturę znajdzie e- 
pilog w sądzie, niemniej jed
nak, dlaczego nie zajęła się 
nią dotychczas sesja Miejskiej 
Rady Narodowej w Koszali
nie? Nie po to chyba wybor
cy wybierali radnych, nie po 
to rady narodowe liczą po 
kilkudziesięciu radnych, by 
urzędnicy mogli robić co chcą.

Bierna postawa wielu rad
nych nie daje się pogodzić 
dłużej z procesem demokraty
zacji zapoczątkowanym przez 
VIII Plenum. Nie może trwać 
dłużej sytuacja, że rada naro 
dowa zbiera się raz na 
miesiąc lub rzadziej a w po
zostałym okresie prezydium i 
jego pracownicy działają bez 
kontroli, W toku różnych dy
skusji również i na łamach 
„Głosu Koszalińskiego" stwier 
dzano, że jedną z przyczyn ta 
kiego stanu rzeczy jest fakt, 
że nie ma stałego organu, któ 
ry by kierował pracą rad
nych, a w okresie między se
sjami, pracą komisji.

Jak wiadomo, zgodnie z o- 
becną procedurą, na każdej 
sesji przewodniczy inny rad
ny. Jego funkcja kończy się 
praktycznie z końcem posie
dzenia. Potem pozostaje tyl
ko prezydium, którego pracę 
na poszczególnych odcinkach 
mają kontrolować komisje. 
Wnioski jednak komisji roz
patruje to samo prezydium, 
któremu przysługuje prawo 
odrzucenia postulatów komi
sji. Chcę tu podkreślić, że nie 
zgadzam się z propozycją tow. 
Henryka Zielińskiego, który 
w artykule zamieszczonym w 
„Głosie" proponował aby dla 
lepszej kontroli organów wy
konawczych w skład prezy
dium wchodzili wszyscy prze
wodniczący komisji rady na

rodowej. Autor propozycji wi 
docznie nie bierze pod uwa
gę, że organ kontrolujący nie 
może być jednocześnie orga
nem zarządzającym, gdyż kon 
trolowałby sam siebie. Dlate
go też nikt nie proponuje wej 
ścia dp Rady Ministrów — 
przewodniczących poszczegól
nych komisj' sejmowych. Na 
uwagę zasługuje natomiast 
propozycja powołania rady se 
niorów, o której mówił w roz 
mowie z przedstawicielem 
„Głosu" dyrektor biura rad 
narodowych Rady Państwa 
tow. Kucner.
u n i SKŁAD r,ad seniorów 
■ ■ / wchodzili bv przewód 
■/■/ niczący komisji i po- 
* ■ szczególnych klubów 

stronnictw politycz
nych. Jak dotychczas nie sły
chać jednak o powołaniu ta
kich organów. Sądzę, że nic 
nie stoi na przeszkodzie, by 
poszczególne sesje rad naro
dowych już teraz powołały 
takie organy. Inicjatywa 
wyjść tu powinna przede 
wszystkim ze strony radnych 
— członków PZPR. Nie ma 
również przeszkód by z ini
cjatywy przewodniczących po 
szczególnych komisji zaczęto, 
do czasu formalnego powoła
nia rady seniorów, zwoływać 
narady przewodniczących 
wszystkich komisji rad naro
dowych dla koordynacji pra
cy całej rady.

Radni muszą poczuć się 
wreszcie gospodarzami. Rady 
zaś czuwać by Ich komisje 
działały faktycznie a wnioski 
i uchwały były przez prezy
dia realizowane,

D
UŻĄ pomocą w zwal
czaniu nadużyć apara 
tu wykonawczego win 
ny być skargi i zażale 
nia ludności. Omówię 

nie tego zagadnienia wymaga 
specjalnego artykułu. Chcę tu 
jednak podkręcić, żę.dbfiępy 
śyfetem automatycznego kiero 
wania zażaleń do załatwiania 
przez wydział a często i oso
bę, na którą skarży się oby
watel, całkowicie zawodzi. 
Skargi dotyczące zlej pracy 
lub pomawiające o nadużycia 
poszczególnych pracowników

winny być, moim zdaniem, 
badane przez radnych. Każda 
rada narodowa korzystając ze 
swych uprawnień może prze
cież powołać do badania tych 
spraw nadzwyczajną komisję 
na wzór istniejących kiedyś 
komisji kontroli społecznej-

Społeczeństwo będzie sygna 
lizowało o łapownictwie i nad 
użyciach jeśli będzie przeko
nane. że uwagi te są dokład
nie rozpatrywane. W paździer 
niku mieliśmy sporo sygna
łów tego rodzaju. Były wpraw
dzie i wypadki szkalowania 
uczciwych pracowników, przy 
czepiania ludziom etykietek 
itp. Nie zwalnia to jednak » 
obowiązku rozpatrywania o- 
biektywnie każdego sygnału.

Stało się jednak inaczej, róż 
nego rodzaju kombinatorzy 
zaczęli przedstawiać się jako 
bohaterzy atakowani przez re 
akcję. Był to poważny błąd. 
Mogę tu służyć przykładem 
ze Słupska. Na plenum ów
czesnego Komitetu Frontu Na 
rodowego zarzucono łapownic 
two i inne niedociągnięcia 
kierownikowi Miejskiego Za- 
rządu Rolnictwa tow. Za- 
Tirzewskiemu. Sprawy tej nie 
zbadano dokładnie, twierdzo
no, że na zebraniu prym wie
dli rozrabiacze. Zakrzewski zo 
stał na swym stanowisku a 
niedawno, w świetle kontroli 
przeprowadzonej przez Mini
sterstwo Kontoroli okazało się, 
że w głosach krytycznych by 
ło wiele racji.

Mówi się teraz i pisze wie
le o konieczności zwiększenia 
uprawnień rad narodowych. 
Należy jednak pamiętać, że 
wiąże się to nierozerwalnie 
z dwoma czynnikami: uaktyw
nieniem radnych oraz lep
szym doborem, pod kątem 
kwalifikacji zawodowych i 
moralnych, pracowników ad
ministracji.

Nie może trwać dłużej sy
tuacja, że o ciemnych spra
wach dziejących się w^prezy- 
diach piówi całe miasto i po- 

fWi.'it 8‘Wd o "nich jest na 
! sesjach. Przecież radni mają 
I uszy i oczy a ponadto sprawu 
ją władzę powierzoną im 

, przez wyborców- Nie korzy
stać z tej władzy to znaczy 

(Zawieść zaufanie.
TADEUSZ SOKOŁOWSKI

Zmiany przepisów 
o wywłaszczaniu

JAK się dowiadujemy, w Urzędzie Rady Ministrów 
przygotowano ostatnjo projekt ustawy zmieniają

cy dotychczasowe przepisy o wywłaszczaniu nieruchomoś 
ci.

Nowoopracow-any projekt 
przewiduje, że wywłaszczeni^ 
będzie można dokonywać je
dynie na rzecz państwa. Sta
nowi to dość istotną zmianę 
dotychczasowych przepisów, 
które zezwalały na wywłasz
czenie na rzecz każdego wyko 
nawcy narodowych planów go 
śpodarczych, a więc i na rzecz 
spółdzielczości. Równocześnie 
określa się znacznie dokład
niej cele, dla których wywła
szczenie może być dokonane. 
Są nimi: obrona państwa, u- 
żyteczność publiczna oraz wy
konanie inwestycji koniecz
nych do realizacji zadań go
spodarki narodowej.

W miastach i miasteczkach 
orzeczenie o wywłaszczeniu 
może nastąpić również w ce
lu umożliwienia realizacji pla 
nu urbanistycznego. Wywłasz 
czenie dokonane może być jed 
nak tylko na wniosek prezy
diów właściwych dla danego 
terenu rad narodowych.

UWZGLĘDNIAJĄC zbyt ni
skie dotychczas odszkodowania 
za tereny wywłaszczone i do
wolność w ich wycenie, w no 
wym projekcie przewiduje się 
ustalenie ścisłych zasad szacun 
ku nieruchomości przy równo
czesnym podniesieniu wysokoś
ci odszkodowań. W wypadku 
otrzymania przez właściciela 
wywłaszczonej nieruchomości 
— tytułem odszkodowania — i» 
nej nieruchomości o większej 
wartości, przewiduje się zwol
nienie go od dopłaty tej różni
cy do skarbu państwa.

Projekt Rady Ministrów', zmie 
Tkający do ostatecznego upo
rządkowania wielu spraw wy- 
wtaszczeniowycn, przewiuuje 
również umorzenie wszelkich 
przedwojennych spraw czy ob 
ciążeń, związanych z wywłasz
czeniem, a dotychczas 3 tych

czy Innych względów nJeuregu 
lowanych.

Nowoopracowany projekt roze 
słany został do zaopiniowania 
raduni narodowym. Jeżeli rady 
wypowiedzą się o nim pozy
tywnie, to, być może, zostanie 
on zatwierdzony jeszcze w cią
gu obecnej sesji sejmowej. Je
śli zajdzie konieczność wprowa 
dzenia do projektu większych 
zmian — zostanie on poddany 
pod głosowanie na sesji jesień 
nej.

PADA SOBIE 
DESZCZYK ...

Na skutek prób termo
jądrowych, w Stanach Zje
dnoczonych coraz częściej 
spadają deszcze radioak
tywne.

Jak długo świat wytrzyma 
jeszcze 

te grzyby । po grzybach 
deszcze?

TERMOJĄDROWY 
WYBUCH NA SŁOŃCU

Patrząc jak igra z ogniem 
ta planetka krucha 

— Nie dziwię się dopraw 
dy, że słońce wybucha.

GÓRA I DOŁY

Góra, doły wciąż pospołu? 
Nie, to sprzeczne jest

z naturą.
Znów się częściej góra

z górą 
Schodzi niż z człowiekiem 

z dołu ...

CREDO „DZIAŁACZA**

Każdy wniosek — wprost 
zuchwały, 

Gdy nie płynie wprost 
z uchwały.

1ADEUSZ POLANOWSKI

W DUCHU SAMO
KRYTYKI

Dobre u siebie chwali 
nawyki:

— Pracuję w duchu 
samokrytyki.

I tutaj doda szeptem
na ucho;

— Samokrytykę upra
wiam w duchu.

OPINIA
AUTOMOB1LISTY

Niedaleko zajedzie ona 
Na takich mózgowych

o p o a a-c h.

NA CZYM SIĘ 
UCZYMY

Błędów w swej pracy 
robiąc co niemiara

,,Na błędach się uczy
my" — tłumaczyć się 

stara.
Słusznie. Dlaczego Jed 
nak zrządził dziwny 

traf, iż
Uczyć się na przykła
dach dobrych nie po 

trafisz?

RYM

Złe to Jest zjawisko: 
nuda,

Bo stanowi rym do: 
,,wóda“.

PYTANIE

Gdy zadzierasz nosa 
nieraz,

Czy z grzecznością nie 
zadzierasz?

JANUSZ BIAŁECKI

IEPOSTRZEŻENIE przeszła obok 
nas — dawniej tak pilnie rejestru- 
uicych i obchodzących różne okazy 

— pierwsza rocznica likwidacji' „tajnych 
opinii1'. W wirze naszych gorących dni 
zabrakło krótkiej chwili dla obejrzenia 
się wstecz. A może po O'ostu zabrał 
chęci wywoływaniu złych mar przeszło
ści ...

Zmiany nd,stęnują u nas ostatnio juk 
w kalejdoskopie. Droga odnowy naszego 
życia wyznaczona jest milowymi siuna- 
nu demokratycznych osiągnięć. Jednym 
z nich, postawionym już rok temu, było 
zniesienie poufnego ooiniowania pracow
ników. likwidacja praktyk kłócących się 
z ludową praworządnością, z demokra
tyczną jawnością życia.

Był czas, gdy artykuły na ten temat 
nieodmiennie zaczynały się od słów: „l < 
Źy przede mną list od ob A ." i najeżę 
ściej nie był to tylko chwyt dziennika- 
ski. Codzienna poczta przynosiła do -e- 
dakcji mnóstwo listów od ludzi skrzyw 
dzonych tajnymi opiniami. Ofiary poul 
nych oszczerstw były zupełnie bezbron 
ne. Opiniodawcy — autorzy etykiet i d - 
nosów — w rzeczywistości nie byli przea 
nikim w tym zakresie odpowiedzialni. 
Może tylko przed . Bogiem i Historią.

4 te „instancje" — cokolwiek dałoby się

Zakłady Dziewiarskie Im. Glażp«skiego w Lodzi zwiększają 
w III kwartale produkcję o około 5 proc, w porównaniu 
z H kwartałem. Przewiduje się wypuszczenie na rynek kilku
nastu nowych wzorów bielizny damskiej steelonowej | Jed
wabnej Nowością bodzie zastosowanie różnokolorowych koro- 
nek z Importu. Z inicjatywy rady robotniczej Już. w III kwar
tale zakłady urwchomią produkcję artykułów dziecięcych n 
steelonu: sukieneczek. czapeczek, bluzeczek itd.

(CAF, fot. Czarnogórski)

Chłopi zakładają
spółdzielnie zdrowia

Mieś, składki członkowskie 
Pożyczki z CRS
Pomoc państwa — 6,5 min zł

Od dłuższego czasu rolnicy 
organizują tam, gdzie nie ma 
państwowych ośrodków zdro
wia — chłopskie spółdzielnie 
zdrowia. Dotychczas zareje
strowano już 53 tego rodzaju 
spółdzielnie. Zatrudnia ją one 
około 10 lekarzy-internistów. 
33 dentystów i 53 pielęgniar
ki.

Jak informują nas w Cen
trali Rolniczej Spółdzielni 
„Samopomoc Chłopska ", któ
ra sprawuje opiekę nad dzia
łalnością spółdzielczości zdro
wia, niektóre spółdzielnie nie 
są samowystarczalne pod 
wzglądem gospodarczym. Po- 
woddiń ich nierentowności 
lest wysoki odsetek ubezpie
czonych korzystających bez
płatnie z usług spółdzielni. 
Wprawdzie w roku ubiegłym 
Ministerstwo Zdrowia przy
znało tytułem zwrotów za le
czenie ubezpieczonych w 
chłopskich spółdzielniach zdro 
wia sumę 1.670.000 zł, ale 
suma ta nie pokryła wydat
ków, jakie poniosły spółdziel
nie.

W bieżącym roku spółdziel
nie, które borykają się z trud
nościami finansowymi, uchwa
liły na walnych zebraniach 
pobieranie miesięcznych skia 
dek członkowskich również 
od osób, którym przysługują 
ubezpieczenia społeczne. Skła
dki te są niewielkie — wy
roszą 10 zł miesięcznie. — 
Wszyscy wpłacający zwolnie
ni są od opłat za wizyty le
karskie. Natomiast od tych, 
którzy ociągają się z płace
niem składek miesięcznych 
(mimo że są członkami spół
dzielni) — pobiera się za 
każdą wizytę u lekarza 10 zl, 
zaś od niezrzeszonych w spół
dzielni — 30 zł. System ten

powinien przyczynić się do 
zapewnienia rentowności spół
dzielni zdrowia. Dzięki zgro
madzonym funduszom włas
nym spółdzielnie będą mogły 
szerzej rozwijać swą działal
ność.

Chcąc przyjść z pomocą rol
nikom zakładającym tego ty
pu spółdzielnie, CRS zarezer
wował w br. 2 miliony zł na 
nożyczki dla spółdzielni na 
zaktip sprzętu medycznego. 
Spółdzielnie zdrowia korzy-, 
stają również z pomocy pań
stwa. Ministerstwo Zdrowia 
przewidziało w budżecie na 
rok 1957 kwotę 6.400.000 zl 
na założenie dalszych 20 spół
dzielni zdrowia i około 30 
spółdzielni dentystycznych.

Niespodzianki 
Melpomeny 
czyli komedia 
z... 5 epilogami

HISZPAŃSKI komediopisarz 
Coste Arnal zaofiarował jedne
mu z teatrów w Walencji kome
dię, w której stosunki między 
pięcioma bohaterami: aktorką, JeJ 
mężem, dwoma kochankami 1 
psem ułożył tak, te komedia po- 
siada pięć różnych aktów koń
cowych.

Jak twierdzi costa ArnaJ, napt 
sal on swą komedię w ten spo
sób nie po to, aby dyrekcja te
atru mogła wybrać dowolne za
kończenie, lecz aby widzowie mo 
Kii zobaczyć kolejno wszystkie 
pięć wariantów sytuacji końco
wej, a następnie dyskutować nad 
tym.

Autor przewiduje dola powę
dzenie sztuki.

o nich powiedzieć — nie są zbyt opera
tywne.

Co „celniejsze" sformułowania tajnych 
opinii zdobyty sobie trwale nneisce w na
szej satyrze. Do dziś bawią nas ze 
szpalt felietonów i desek estrady.

4 przecież jeszcze do niedawna n .’ 
było w nich „nic do śmiechu '. Niosły 
krzywdę. Rodziła je bujnie ówczesna gle
ba polityczna. Sprzyjał klimat, w któ
rym podejrzliwość i nieufność do każd< ■ 
go człowieka zyskały rangę cnoty poli
tycznej.

Napiętnowany. choćby robił za trzech, 
lutami nie awansował, a gdy próbował 
zmienić miejsce pracy „opinia" upart e 
deptała mu po piętach. Goniła za nim 
w zalakowanej kopercie, wyprzedzała £'• 
telefonicznym kablem.

Tajne opinie zostały udostępnione za
interesowanym i w ich obecności znisz
czone. Było coś symbolicznego w ogniu 
który przeklęte, groźne fatum zmieniał 
o nic już nie znaczący popiół. Dla ty
sięcy była to prawdziwa rehabilitacja.

★
Czy uzasadnione jest mówić dziś 

o sprawach związanych z tajnym opinio

waniem już tylko w czasie przeszłym?
ha pewno nie ma już powrotu da 

„urzędowego" szkalowania ludzi. Te 
czasy i te praktyki nie wrócą.

Ale siła złych przyzwyczajeń bywa 
wielka, przeszkody starych uprzedzeń —• 
nie łatwe do przezwyciężenia. Toteż od
żywają jeszcze i dziś, po roku, pod zmie
nionym znakiem politycznym. Przeszlośi 
AK-owska czy rodzina zagranicą przeć 
stały być. oczywiście, zarzutem. Czasem 
jednak liczy się — i to liczy się niedo
brze — praca w aparacie partyjnym, 
ZMP-owskim, służba w organach bezpie
czeństwa. w wojsku czy milicji.

Jest to groźne SOS dla całej opinii 
publicznej, która z taką żarliwością kil
kanaście miesięcy temu domagała s• 
oceniania człowieka wyłącznie na pod* 
stawie <ego pracy.

Piętnowanie ludzi — to okrutny zwie- 
czaj średniowiecza. Społeczeństwo budu- 
ącę socjalizm nie powinno dopuścić di 

piętnowania ani AK-owców ani... „apa
ratczyków".

Niechaj o człowieku decyduje jego po
stawa, o pracowniku — jego praca.

Niechaj nie wróci czas, gdy artykuły 
na ten temat zaczynały się nieodmiennie 
od słów: „Leży przede mną list od oby
watela X..." ,

B. Bd

GDZIE SĄ RADNI?

Bez piętna



Festiwalowe 
nowinki

Ustalony został osta 
teczny skład polskiej 
giupy artystycznej na Fe

stiwal. Do Moskwy, obok 
solistów, wyjadą następują
ce zespoły artystyczne: 
Państwowy Zespół Pieśni i 
Tańca „Śląsk", Studencki 
Teatr Satyryczny „Blm 
Bom", amatorski zespół 
„Pantomima" z Wrocławia. 
Studencki Teatr Kukiełko 
wy „Co to“ z PWSSP, 
Amatorski Zespół Tańca 
Towarzyskiego z WDK 
Kraków, kapela góralska 
A. Kuchty z Bukowiny Ta 
trzańskiej, zespół góralski 
złożopy z najlepszych tan 

Doliny Kościeliskiej 
i Zakopanego, kapela ło
wicka, zespół taneczny 
ZZK Warszawa-Wschodnia, 
zespól regionalny Fabryki 
Obuwia w Krośnie, żeński 
amatorski zespól wokalny 
z Bydgoszczy, zespół jaz
zowy Komedy z Poznania 
oraz kilku piosenkarzy ze 
Studenckiego Teatru Saty
rycznego z Warszawy.

Czy planowe wycofywanie się?
P

O wielu staraniach uda
ło się Prezydium WRN 
w Koszalinie znaleźć 

„nabywców" na niektóre wię
ksze zakłady przemysłowe i 

przekazać im je do uruchomię 
nia. Zakłady te włączone zo
stały do planów poszczegól
nych ministęrstw- Zdawałoby 
się, że należy teraz czekać tyl 
ko na rozpoczęcie produkcji. 
Okazuje się jednak, że uru
chomienie nieczynnych przez 
wiele lat zakładów napotyka 
na różne przeszkody.

Jak informowaliśmy, kombi 
nat papierniczy w Kępicach 
został przejęty przez Minister 
stwo Przemysłu Lekkiego, 
które postanowiło uruchomić 
w Kępicach dużą garbarnię 
o produkcji 1800 tys. ton rocz 
nie, począwszy od 1960 r. Na 
ten cel przeznaczono około 
30 min. zł. Ministerstwo obie 
cuje w bież, roku przydzie
lić 9 min. zł., a do maja przy 
szłego roku dalsze 9 min. zł. 
W tym czasie rozpoczęłaby się 
również produkcja częściowa.

Remonty zagród wiejskich

Apel do inteligenci!
Na wstępie felietonu Stefa

na Żółkiewskiego „Puste rę
ce" (Nr 19 „Polityki") taki 
oto obrazek: młoda osoba uży 
wa w odpowiedziach na egza
minie uniwersyteckim termi
nu „szlacheccy rewolucjoniś
ci". I natychmiast zacina się. 
wyjaśnia, że nie chciała użyć 
tego terminu. Zapytana — 
dlaczego? — nie umie wyjaś
nić.

. młoda osoba, o której mo
wa na początku — czytamy w 
felietonie — jest po prostu ofiarą 
nieuczciwej 1 antylntelektuatnej 
nagonki kwestionującej — bez u 
zasadnienja rozumowego, a Lvlko 
na gruncie wątpliwych emocji — 
waaysUUe tezy marksistowskie. I 
te, które rozum 1 znajomość fak
tów. 1 metoda marksistowska ka 
*o krytykować, odrzucać lub zmo

dyflkować, ale również 1 te, któ
rych rozum, fakty 1 wszelka me
toda naukowa nie jest w stanie 
podważyć".

Cały felieton skierowany 
jest właśnie przeciwko płyną
cemu z rozgoryczenia czy z 
nieumiejętności samodzielne
go myślenia wyzbywaniu się 
osiągniętego dorobku, jest a- 
pelem o dalsze wzbogacenie 
naszych osiągnięć i w dzie
dzinie naukowej i w dziedzi
nie kultury — o to, aby nie 
było pustych rąk:

„Czas najwyższy, abyśmy za
częli rozumieć, jak wielka rolę 
postępową mają do odegrania w 
Polsce żarliwi marksiści. Czas 
zrozumieć, że nasza inteligencja, 
a zwłaszcza inteligencja twórcza, 
nie może boczyć się wygodnie 
na „Idee wcielane w życie".

Rozmowa z Antonim Słonimskim
„Nowa Kultura" zamieszcza 

rozmowę z Antonim Słonim- 
«kim- Warto zwrócić szczegół 
ną uwagę na dwa fragmenty 
tej rozmowy — na zdanie Sło
nimskiego o sobie i na jego 
opinię o współczesnej litera
turze polskiej.
„Szanuje wszelkie proporcje 

— mówi wielki polski pisarz — 
o sobie powtórzyć zdanie 

Bernarda Sbawa: „Nie napisałem 
w życiu ani jednego zdania, któ 
rc by nie było żurnalistyką“. W 
pisarstwie zawsze o coś ini cho 
dzhoy czegoś się domagałem, cze
goś broniłem".

A oto uwagi Słonimskiego 
• literaturze powojennej.

„Z powojennego dorobku lite
rackiego najciekawszą wydaje mi 
się nowela, proponowałem nawet, 
żeby zebrać antologię noweli poi 
sklej, od Iłudnlckiego do — po
wiedzmy — Hłaski. Mogłaby ona 
mieć duże wzięcie nawet na ryn 
ku międzynarodowym, jako wy
dawnictwo UNESCO. Niestety, 
nie potrafimy zupełnie wykorzy
stywać obecnej „mody" na Pol
skę w celu eksportowania naszej 
literatury. Marnujemy szereg oka 
zjl, aby wyjść poza granice, a 
w tych sprawach działają prawa 
podobne do handlowych. Jesteś
my na świeczniku i dlatego ItaS- 
da rzecz polska nabiera szczoąol 
nej atrakcyjności. Jeśli przepuści 
my tę okazie. Jeszcze jedna szan 
sa zapoznania św'lata z polską 
literaturą zostanie zaprzepaszczo
na".

,22 tyg. zł. miesięcznie (także 
w ramach rentowności!) za u- 
ruchomienie pociągu podmiej 
skiego. Czy rzeczywiście nie 
ma innego wyjścia z tej sy
tuacji?)

Ostatnim zakładem, które
mu poświęca się ostatnio zde 
cydowanie mało uwagi, jest 
fabryka płyt pilśniowych w 
Gwdzie Wielkiej w pow. 
Szczecinek. Patronat nad bu
dową zupełnie nowego zakła
du, który przy pełnej produk 
cji zatrudni około 700 osób, 
przejęło Ministerstwo Leśnic
twa- Jak informowano, budo
wa tego zakładu weszła do 
planu narodowego, w którym 
przewidziano dla niej 120 min. 
złotych. Dotychczas jednak, 
mimo ponagleń ze strony 
Prez. WRN, nie przystąpiono 
do wykonywania dokumenta
cji technicznej, którą muszą 
poprzedzać odpowiednie bada 
nia geologiczne. I w tym wy
padku planowane rozpoczęcie 
budowy (1958 r.) będzie mu- 
siało być przesunięte. Tym 
samym termin rozpoczęcia 
częściowej produkcji (rok 
1961) staje się z każdym 
dniem coraz mniej realny. 
Nie jest wykluczone, że mi
nisterstwo zdecyduje się na 
wykorzystanie dokumentacji 
szwedzkiej, która, jak mnie 
informowano, jest w posiada
niu ministerstwa. Ale fakt ten 
nie usprawiedliwia zaintereso 
wanego inwestora, choćby z 
tego powodu, że w pierwszej 
fazie konieczne są badania ge
ologiczne terenu 1 odpowied
nia adaptacja samej doku
mentacji technicznej.

Trawestując wiersz 
Mickiewicza trzeba po
wiedzieć: prace budo

wlane czas zacząć... Nie wol
no nam odwlekać prac z dnia 
na dzień, ponieważ każda 
zwłoka przynosi nam straty, 
a poza tym na' uruchomienie 
produkcji czekają także robot 
nicy poszukujący pracy. Minę 
łv czasy, kiedy to bawiliśmy 
się w ciuciubabkę 1 gwałtem 
wciskali przemysłowi nieczyn 
ne zakłady z prośbą o ich u- 
ruchomienie- Dziś klamka za
padła — przydzielone zakłady 
trzeba uruchomić w czasie 
możliwie najkrótszym.

J.Z.

U »nich« inaczej niż u nas
W „Przeglądzie kultural

nym" zwracają uwagę cieka
we notatki Bohdana Czeszki 
2 podróży do NRF, zawiera
jące osobiste refleksje autora 
wysnute z porównań życia i 
spraw Niemiec zachodnich i 
Polski.

„Doszliśmy w konkluzji do o- 
gólnikowego stwierdzenia — Pi
sze o jednej z rozmów autora — 
te polscy intelektualiści w rze
czy samej nie mają czego zazdro 
ścić swym kolegom w jakimkol
wiek kraju świata. Nikt z nas 
nie obrósł aż «ak bardzo *w pie
rze, by obawa o utratę owycn 
pierzy mogła stanowić przyczynę 
milczenia. Wartością, która jest 
ocena wzrosła zresztą w ciągu 
jedynie cenna, której prawdziwa 
ostatnich dwóch lat niepomier
nie, jest waga naszego słowa, 
mir u ludzi, poczucie przydatno 
dcl. Pisma publlcystyczno-literac-

kłe, tygodniki społeczno kultural 
ne czytane są w Polsce przez set 
ki tysięcy ludzi. W Niemczech za 
chodnlch liczba ta - przy sześć- 
dziesięclomilionowej ludności — 
nie przekracza kilkunastu tysię
cy
I dalej pisze o ludziach, któ
rzy pojechali do NRF, aby 
odwiedzić swych krewnych: 

...„tamten świat nowoczesny 
jest i wspaniały, ogrzany infra- 
czerwonym promieniowaniem, o- 
chłodzony lodówką, pachnący 
benzyną, która nie kopci i nie 
truje, jest kolorowy, stereofonicz 
ny i nylonowy.

Ludzie wracają do biedy. „Od
stręcza ich zapewne właśnie i 
to, co było do niedawna wiel
kim odkryciem dziennikarskiej 
odwilży: świetne urządzenie tam
tego świata, wspaniałe dopasowa
nie trybów tamtejszego życia nie 
pozostawiające szpary, w którą 
można bv się wcisnąć bez nie
bezpieczeństwa zgniecenia**

Na Politechnice Gdańskiej

W woj. koszalińskim prowadzi się oprócz remontów zagród wiej
skich przeznaczonych dla repatriujtów również remonty obiektów 
objętych przez osadników w 1953 roku. Wszystkie remonty prowadzo
ne są systemem gospodarczym z funduszów państwowych przy wyko
rzystaniu miejscowych rzemieślniku w co znacznie zmniejsza koszty 
ogólne.

Na zdjęciu: przedstawiciele rad narodowych kontrolują prace przy 
remoncie zagrody osadnika Henryka banitka w Zyietkowie (pow. Bia
łogard).

CAF — fot Miedza

OSTATNIA POWIEŚĆ MANNA

Wreszcie otrzymaliśmy w 
pięknym wydaniu PIW ostat
nią powieść Tomasza Manna: 
„Wyznania hochsztaplera Fe
liksa Krulla“. Jest to nie
wątpliwie najważniejsze wyda
rzenie literackie tego roku. 
Ciekawe, jak krytyka oceni 
przekład Andrzeja Rybickie
go, który podjął się wyjąt- 
kop© trudnego zadania. Dzie
ła Manna należą — obok dzieł 
Prousta — <lo najcięższych 
problemów dla tłumaczy.

(AR) 
OSTATNI PODPIS 
SZYFMANA?

Jak wiadomo, długoletni dy
rektor i twórca Teatru Pol
skiego w Warszawie ustąpił 
na własną prośbę i został mia
nowany na wniosek zespołu 
dożywotnim honorowym dy
rektorem teatru. Sędziwy tea
trolog, Jeden z najwybitniej
szych w Europie dyrektorów

teatrów cieszący się wielkim 
szacunkiem 1 uznaniem w za
granicznych Wolach teatral
nych, « llpca ostatni raz pod
pisze do gry w Teatrze Pol
skim premierę „Gburów** 
Goldoniego.

Z wielkim wzruszeniem że
gna polski świat teatralny i 
wszyscy miłośnicy teatru 
wspaniałą działalność arty« 
styczną Arnolda Szyfmana. 
Obecnie zamierza on skoncen- 
trować swe wszystkie siły na 
szybkim doprowadzeniu do 
końca odbudowy Teatru Wiel
kiego na Placu Teatralnym w 
Warszawie — siedziby przy
szłej reprezentacyjnej opery 
polskiej.

Notatkę te zaopatrzyliśmy 
znakiem zapytania. Nie 
przecież wykluczone, że znany 
temperament teatralny i umi
łowanie sceny doprowadzi do 
tego, że dyr. Szyfman podpi* 
sze jeszcze do wystawienia 
niejedną sztukę.

pod redakcją Bogusława ['opola
Inwestycje lądowe w portach

W najbliższej pięciolatce 
przewiduje się następujące, 
inwestycje lądowe w portach 
wybrzeża środkowego:

KOŁOBRZEG 14,3 min zl 
(na budowę nowej sieciami, 
portowej łaźni, agregatu uo 
wyrobu mączki rybnej, do 
mechaniz.acji tunelu zamra- 
żalniczego, kotłowni i file- 
ciarni oraz rozbudowę war
sztatów remontowych. Na te 
ostatnie przeznacza się kwo 
tę 6,1 min zl).

DARŁOWO 29,6 min zl 
(m. in. na budowę chłodni 
magazynu opakowań, sie
ciami. agregat do wyrobu 
mączki rybnej, agregat do 
wyrobu lodu łuskowego i 
inwestycje generalne).

USTKA 15,9 min zl (m. in. 
na sieciarnię, komory na 
składowanie lodu, agregśt 
do wyrobu mączki rybnej, 
magazyn opakowań, maga
zyn sieci, fileciarkę, bazę 
remontową. Na tę ostatnią 
przeznacza się 6,6 min. zl).

Na wybrzeżu koszalińskim 
znajduje się kilka miejsco
wości o charakterze wypo
czynkowym, jak Ustka, Dar- 
łówek, Mielno, Sarbinowo, 
Chłopy i Ustronie Morskie. 
Miejscowości te posiadają 
116 domów wypoczynkowych 
o 16 599 miejscach wczaso
wych, rokrocznie w pełni wy 
korzystanych.

Wszystkie obiekty oddane 
w zarząd i użytkowanie FWP 
zostały wyremontowane l 
włączone do eksploatacji. 
Możliwości dalszego zwię- 
ksznia ilości miejsc w po
siadanych budynkach wcza-

Nowe nadzieje turystów
Staraniem Prez. WRN podjęto śmiałe kroki w celu przywró

cenia turystyce w naszym województwie należnego miejsca 
i znaczenia.

W miejscowości Kołobrzeg, Dźwirzyno, Ustronie Morskie, 
Mielno, Darłówek, Rowy. Ustka. Jastrowie, Dąbki postano
wiono wybudować obozowiska campingowe. Pobudować pomo
sty dla statków spacerowych w Kołobrzegu, Ustroniu Morskim, 
Mielnie, Darłówku i Ustce. Wybudować lub odbudować przy
stanie na jeziorach przymorski cli — takich, jak Gardno, Jam
no | Resko. Umiejscowić po jedńyrn statku spacerowym w por
tach Kołobrzegu, Darłowa i Ustki. Zakupić 200 kajaków, 100 
łodzi wiosłowych i 50 łodzi żaglowych. Wybudować dom tu
rystyczny W’ Kołobrzegu.

Pochłonie to ok. 9 min ">00 tys. zł. Nie mamy jednak pewno
ści, czy prez. WRN pozyska tę tak potrzebną sumę pieniędzy.

Rozwój floty 
rybackiej

W latach 195®—00 przedsię
biorstwa państwowe otrzyma
ją ogółem 134 Jednostki po
łowowe. Przewiduje się m. In. 
trawlery parowe <500 DWT-B 
14), trawlery parów* (450 
DWT-B 10), lugrotrawlery 

(I4o DWT), kutry 24 m, tra- 
wlery-przetwórnle (1000 DWT), 
trawleryzamraialnie, kutry 
17 m stalowe.

Wyposażenie te.! floty po
chłonie aumę 72,4 min zł.

Na PcllteHinlce Gdańskiej można spotkać wielu studentów — obco 
krajowców. Szczególnym zainteresowaniem cieszy się zwłaszcza Wydz 
Budownictwa Okrętowego na ktOiym .tudłuj. Chińczycy, Koreańczycy 
Ałbańrzycy, Grecy, Czesi I Bułgarzy.

N. zdjęciu: kierownik Katedrv S| awalnlctwa prof. Dreher z. .tu. 
d.ntaml w laboratorium. Od lewej studenci koreańscy: Han Zon BIn 
ł Kim Sin Do. CAP — fot. UkięjewtU

Uroczystości 
w Kołobrzegu

W fym roku po raz pierwszy na 
terenie naszego województwa ob
chodzić będziemy centralne uro 
czystości związane z ,,Dniem 3y- 
baka' . Odbędą się one w mie
licie o długoletnich tradycjach ry
backich, w Kołobrzegu, w dn'U 
2H. VI. br.

Spodziewany fest przyjazd prz^d 
stawiciell naszego rządu, parfi. 
W uroczystościach weźmie udział 
także flota marynarki wofennel. 
delegacje zagraniczne jednostek 
rybackich, delegacje t zakładów 
pracy naszego województwa i są
siadujących z nami,

Rok Łeba
STAN RYBAKÓW OD 1910 DO 193«

RazemUstka Darłowo Kołobrzeg Osady
1910 45 65 88 95 612 9031920 110 119 151 192 678 1.2801925 140 155 120 193 630 1 240
1933 146 176 150 220 644 1 3561034 140 152 141 202 655 1.2931035 132 143 135 1R« 008 1.2061938 136 168 176 192 544 1.2181937 150 162 172 188 516 1.18M1938 152 129 159 168 525 1.133

WYŁADUNKI W POWYŻSZYCH PORTACH I OSADACH

21/23 32'33 35/36 34 37 37/38
63919.17 9232222 1115(1X62, 8831468 11MŚ249

Wydaje się jednak niemożli
wym przerobienie aż 18 min. 
zł. w przeciągu, powiedzmy, 
11 miesięcy- Sugeruje się 
wprawdzie, że adaptację i ro
boty budowlane przeprowa
dzać będą trzy przedsiębior
stwa, ale obecnie trwają do
piero rozmowy z wykonawca
mi. A gdzie materiały potrzeb 
ne do budowy? Trzeba je 
przecież zamówić, a brak jest 
dokumentacji technicznej.

Podobnie zresztą wygląda 
sprawa z drugim tego samego 
typu zakładem w Dębnicy Ka 
s.ubskiej. W tej chwili trwa
ją wstępne prace nad przeję
ciem tego obiektu przez MPL. 
Czy wobec tej ślamazamości 
realny jest termin rozpoczęcia 
odbudowy w roku przyszłym? 
Raczej nie.

Zakład metalurgiczny w Je
zierzycach zagospodaruje Mi
nisterstwo Przemysłu Ciężkie 
go, poprzez swój zakład — 
Słupską Fabrykę Urządzeń 
Transportowych. Koszt całej 
adaptacji ma wynieść około 
30 min. zł. Na rok bieżący 
ministerstwo miało przydzie
lić 11 min. zł., przydzieliło 
jednakże tylko 4.3 min. zł. 
Cofnięcie kredytów spowodo
wało, że zakład nie może za
trudnić w bież, roku 260 ro
botników, lecz tylko 140. Po
nadto zaplanowany termin peł 
nego uruchomienia produkcji 
części zestawów ceramicznych 
systemu Kellera będzie mu- 
siał być przesunięty z roku 
1960 na lata następne.

Ale to jeszcze nie wszystko. 
Zakład postanowił wybudo
wać w Słupsku budynek dla 
swych pracowników. Na ten 
cel zaplanowano 1,5 min- zł. 
Niestety, ministerstwo przy
dzieliło niewiele ponad 500 
tys. zł. I na tym odcinku pra 
ce zostały poważnie zahamo
wane.

Jak z tego widać sytuacja 
nie jest najlepsza. W zakła
dzie panuje atmosfera jakie
goś zniechęcenia i tymczaso
wości. Nie sprzyja (o oczywiś 
cie nórmalnej pracy.

(Warto nawiasem zanoto
wać, że nowy rozkład jazdy 
pociągów wprowadził do za
kładu w Jezierzycach pewien 
chaos organizacyjny. Więk
szość robotników dojeżdża do 
pracy ze Słupska. Ponieważ 
pociąg przyjeżdża godzinę po 
rozpoczęciu pracy przez dru
gą zmianę, dezorganizuje to 
pracę zakładu. PKP żąda

Nowiny kulturalne

Polepszyć jakość usług
SOWyCn ZOSluty UUIJUcer punc, 
chyba, że MON przekaże zaj 
mowane domy FWP lub 
przystąpi się do budowy no
wych domów.

Domy wypoczynkowe po
zbawione są niezbędnych u- 
rządzeń usługowych. Wyda
je się więc, że w pierwszej 
kolejności należy skierowai 
wysiłki i inwestycje na po
lepszenie ilości i jakości u- 
sług. _____ ____



I w Koszalinie...

My się na to nie zgadzamy
n RZED kilkoma tygodnia 
• mi warszawski „Ex- 

Press Wieczorny" rozpoczął 
akcję pod hasłem: „My się 
na to nie zgadzamy". Chodzi 
tu o walkę z drobnymi nad
użyciami, oszukiwaniem kon 
sumenta — przede wszystkim 
w lokalach gastronomicznych 
i sklepach.

Drobne oszustwa są udrę
ką nie tylko mieszkańców 
Warszawy, odczuwamy je ró
wnież 1 w Koszalinie. Miesz
kańcy naszego miasta, nie
stety, przyzwyczaili się już 
do tego, że oszukuje się ich 
na wadze w sklepach, przy 
wydawaniu reszty, w lokalach 
gastronomicznych. Wzywamy 
■więc wszystkich mieszkań
ców naszego miasta, by prze 
stali patrzeć „przez palce" na 
nieuczciwych pracowników 
różnych instytucji. Tylko bo
wiem akcja całego społeczeń
stwa, współdziałanie z po
wołanymi organami może od
nieść skutki.

Od dłuższego czasu obserwu 
jemy całkowity brak troski o 
konsumenta. Niedawno np. w I 
towarzystwie kilku osób ja
dłem obiad w lokalu „Arka
dia". To, co nam podano, 
trudno nazwać, jedzeniem. 
Zupa „szczawiowa" mogła 
przypominać każdą inną zupę, 
ale nie tą, która figurowała 
w jadłospisie. Nikt nie mógł 
również zjeść drugiego dania.

Przeprowadzona niedąwno 
wyrywkowa kontrola w „Ba
rze Myśliwskim" ujawniła, 
że konsument oszukiwany był 
na każdej porcji kiełbasy. 
Lokal ten nie jest wyjątkiem.

Warto, by PIH częściej 
sprawdzała receptury oraz kal
kulację. Już bowiem na pierw 
szy rzut oka trudno zrozu
mieć, dlaczego filiżanka czy
stego barszczu z pasztecikiem

kosztuje w „Bałtyku" 2,40 zł, 
skoro czysty barszcz kosztu
je 90 gr ? Nic więc dziwne
go, że ludzie, którzy są zmu
szeni korzystać w Koszalinie 
z usług lokali gastronomicz
nych, przeklinają swój los i

starają się znaleźć jakieś-do
mowe obiady. Wiemy, że 
KZG mają różne trudności, 
m. in. kadrowe (brak wykwa
lifikowanych kucharzy). Jak 
jednak długo będziemy cze
kali na usunięcie tych braków 
i płacili żołądkami i pieniędz 
mi za naukę personelu. Ak
cja nasza powinna wreszcie 
pomóc samym zakładom ga
stronomicznym.

Wzywamy PIH, komisje do 
walki ze spekulacją przy Pre 
zydium MRN do energicznej 
akcji. Będziemy przekazywa
li wszystkie sygnały naszych 
czytelników.

Od dawna już mówi się o 
powołaniu trójek społecznych 
do kontroli handlu. Czytelni
cy nasi chcleliby zobaczyć 
wreszcie te trójki w akcji. Ra 
dy zakładowe i organizacje 
społeczne powinny same do
magać się włączenia ich pra
cowników do pomocy organom 
państwowym.

A więc nie zgadzajmy się 
na oszustwa. Piszcie do nas 
o tego rodzaju wypadkach.

T. S.

Maksymalne 
ceny detaliczna 
NA WARZYWA I OWO

CE OBOWIĄZUJĄCE OD DN. 
26 BM.

NOWALIJKI
Cebula ze szczyplorem — 1 kg 

6 zł, kalarepa — 1 szt. 0,60 zł, 
kalafiory (zależnie od wielkości) 
od 5 <10 7 zl. kapusta świeża (za
leżnie od wielkości) od 4—5 zł, 
koperek — pęczek 0.50 zl, natka 
pietruszki pęczek 0,80 zl. natka 
seferu pęczek — 0,80 zl, marchew 
świeża pęczek — 2,50 zł. ogórki 
krótkie — t kg 35 zł, pomidory 
— t kg 55 zł, rabarbar — 1 kg 
2,50 zl. sałata (zależnie od wiel
kości od 0.50 do 1 zł. szpinak — 
1 kg — 2,80 zł, szczaw — 1 kg 
3,50 zł.

OWOCE
Agrest — 1 kg 7 zł, ezereśnte 

— kg 13 zł, truskawki — od 13 
do 18 zl.

adria — Jesteśmy kobietami.
Seanse o godz. 15, 17, 10 1 21
WDK — Karawana
Seans o godz. 17 

^„k^o? "'yStęP Te“rU
Muza — Raj kapitana.
Seanse o godz. 18 i 20.
MPRB _ Julletta.
Seanse o godz. 18 1 20.

PROGRAM II — na fali 367 m 
“a dzień 26 czerwca (środa)

Program dnia: 6.55. 13.03.
5.10 Rozmaitości roln. 5.30 Ka- 

l'Jdoskop muz. 5 50 Gimn. 610 
Polki i oberki. 6.25 Kalendarz 
lad. 6.30 Uwertury operowe. 
MO Muzyka tan. 8 06 Przegląd 
prasy. 8.15 Piosenki o morzu. 
*•35 Muzyka symf. 9.00 „O staro- 
oawnycli instrumentach muzycz
nych" — aud. dla dzieci. 9 20 
Koncert ork. mandolinlstów. 9.50 
Skrzynka ogólna PR. 10.00 „Jego 
kobieta" — opow. Mieczysława 
j.ydlera, 10.20 Slbellus: VII sym
fonia c-dur. ll.oo „U przyjaciół". 
H-30 Koncert studentów PWSM 
w Katowicach. 12.10 Aud. aktual
na 12.20 Przerwa. 15.10 Suity rozr. 
1530 Błękitna sztafeta. 16.05 
walce kompozytorów polskich. 
Ib 25 utwory skrzypcowe. 16.45 
Kad czym pracują nasi hlstory-

17.00 Koncert rozr 17.40 Na 
warszawskiej fali. 13.00 Muzyka 
Jan. 18.35 Muzyka i aktualności. 
15-00 Czajkowski: Suita z baletu 
„kpiąca królewna". 19.20 Felie
ton literacki. 19 30 Recital śpie
waczy 20.23 Kronika sport. 20.35 
Muzyka, 20.45 Wielsze poetów 
litewskich. 2100 Koncert chopi
nowski. 21.30 Pełnym głosem o 
•Prawach młodzieży. 21.53 Gra 
Orkiestra tan. PR. 23.25 Echa 
..Praskie! Wiosny 1957".

*PARYZANKA« 
w Koszalinie

Państwowy Teatr Dolnoślą
ski wystawia w Koszalinie w 
dniach 26 i 27 bm„ w sali tea 
tralnej WDK, „Paryżankę" 
H. Bęcque‘a.

Jest to komedia w przekła
mie Leona Schillera, reżyserii 
Wandy Laskowskiej i sceno
grafii Tadeusza Rajkowskie- 
Jto Bilety ulgowe sa R" na
bycia w „Orbisie".

U7 różne strony rozchodzą się te czarne strzały z Syre
niego grodu — Warszawy. Wskazują one kierunek wycieczek, 
akie niedługo wyjadą do Związku Radzieckiego. Francji, 

Wioch, Austrii. Czechosłowacji Albanii. Węgier i Niemieckiej 
Republiki Demokratycznej. Kupując za <5 zł los Festiwalowe; 
Loterii Fantowej masz dużą szansę poznania któregoi 
z tych krajów. Łącznie bowiem Komitet Festiwalowej Loterii 
Fantowej dysponuje 200 miejscami w dwutygodniowych wy
cieczkach zagranicznych.

Losy Festiwalowej Loterii można jeszcze nabył w kios
kach „Ruchu" iw sklepach Gminnych Spółdzielni.

Wyniki losowania nagród 
w konkursie pn. 

"Oszczędzamy na zakup motocykla"
W ub. poniedziałek w Od

dziale Wojewódzkim PKO od
było się losowanie nagród w 
konkursie pn- „Oszczędzamy 
na zakup motocykla" zorga
nizowanym przez PKO i Re
dakcję „Głosu". Na uroczy
stość tę przybyli licznie u- 
czestnicy konkursu.

i’o krótkim przemówieniu 
dyr. I miejskiego oddziału 
PKO ob. Semrau'a przystą
piono do losowania 10 talo
nów na motocykl WFM i na 
20 zegarków z importu.

A oto lista szczęśliwców, 
którzy wylosowali talony na 
motocykle:

Franciszka Kostecka — Jczlor- 
kl, Stanisława Glińska — Sianów, 
Jan Motyl — Barwice, Stefania 
Paszkiewicz — Szczecinek, wie
ścicie! książeczki nr 980057 (nazwi 
sko nieczytelne), I! ryk Jastecki 
— Stare Bielice, Bolesław N)e- 
meclński — Słupsk, Bazyli J*' 
nuszkiewlcz — Miastko. Mieczy
sław Wolski — Białogard I Wa
lentyna Chmielewska — Koszalin.

...I TALONY NA EGARKI
Henryk Leonowicz, Cecylia P*’ 

cholczyk — Stupsk, Alfons SO- 
bieżewski — Jastrowie, Leon Ku- 
plszka — Nicdarzyno. •■•ihelm 
Koba — Sławno, Stefan Orłow
ski — Zlotów, Tadeusz Karpa • 
Wierzchowo, Stanisław Patelak — 
Słupsk, Janina Skalska — Kosza
lin, Edward Sobański —• Głów
czyce, Czesława Hryncewlcr — 
Sępolno. Piotr Brataj ll» — Ko
szalin, Jan Jaszewski — Koszalin, 
właściciel Książeczki PKO nr 
818474 — Koszalin (nazwisko nie
czytelne), Irena Buderowska — 
Koszalin, Maria Kopytka ■—

Słupsk, Bazyli Winnicki — Jezior 
niki, Regina Kulis — Drawsko, 
Maria Różeńska — Glomsk i Ale
ksander Ancipiak — Koszalin.

Jerzy Hordyński
naszym gościem

27 bm. w Koszalinie goicie bę 
dziemy poetę — Jerzego Hordyn- 
skiego.

Twórczość J. Hordyńskiego da
tuje się jeszcze od czasów przed
wojennych. Przed wojną uruko- 
wano w czasopismach I tygodni
kach szereg Jego wierszy. W eta 
sie ostatniej wojny przejawiał du 
żą działalność literacką (konspira 
cyjnlę redaguje antologię).

W roku 1948 na scenie Teatru 
Starego w Krakowie i we Wro
cławiu wystawiony zostaje mon
taż poetycko muzyczny z wierszy 
Jerzego Hordyńskiego i muzyki 
Chopina pt. „Rozmowy z Chopi
nem". w roku 1951 ukazuje się 
nakładem Czytelnika tom Jego 
wierszy pt. „Powrót do światła" 
— a w roku 1955 ..Wędrówki".

Pisze szereg wierszy, felieto
nów, reportaży w prasie literac
kiej. tłumaczy szereg pozycji z 
Języka niemieckiego, rosyjskiego, 
ukraińskiego 1 francuskiego. 
Utwory Hordyńskiego tłumaczo
ne byty na języki: francuski, 
hiszpański, słowacki i węgier
ski. Za swe wiersze nagrodzony 
został na literackim konkursie 
olimpijskim w roku 1952 a w r. 
1956 otrzymał nagrodę w konkur
sie Mickiewiczowskim.

W związku z zainteresowaniami 
reportażem i historią sztuki J- 
Hordyński podróżował wiele po 
świecie, zwiedził Czechosłowację, 
Węgry, Bułgarię, Rumunię a o- 
statnlo Holandię. W najbliższym 
czasie wyjedzte do Austrii 1 
Wioch. Przed ta właśnie podró
żą zaproszony przez Wojewódzki 
Dom Kultury odwiedzi Koszalin. 
Z Jerzvm Hordyńsklm spotkamy 
się Już Jutro o godz. 2»-'.ej w 
czytelni WDK.

OGŁOSZENIA
PRACOWNICY POSZUKIWANI

Mieszanka 
koszalińska

KTO?
Konia z rządem temu, kto pomoże 

wyciągnąć kierownikowi restauracji 
,,Polonia" kufle do piwa, znajdujące 
się pod bufetem. Według oświadcze
nia dyrekcji Koszalińskich Zakładów 
Gastronomicznych, w ,.Polonii" po
winno się znajdować 80 kufli, a tym 
czasem na wypicie piwa trzeba tu 
poczekać niejednokrotnie... małe pół 
godzinki. Jednocześnie używanie przćz 
trzy osoby jednego kufla jest trochę 
niewygodne, a przy tym niehigieni
czne.

INNOWACJA

Ojcowie miasta radzą nad no I 
wymi przepisami ruchu. Licznym ( 
..rozwścieczonym0 traktorom hę- । 
dzie wolno jeździć tylko ulicą . 
Zwycięstwa. Na przekór innym 
większym miastom, ufundowane 
zostaną też specjalne nagrody dla 
kierowców za głośny ryk klakso
nów. Wreszcie coś nowego! A 
może by tak dla podtrzymania 
piekielnej wrzawy pomyśleć i ° 
innych sposobach?

REKLAMA
Wzorem wprost szatańskiego kun

sztu reklamy jest ustawiony na sa
mym skrzyżowaniu chodników ul 
Zwycięstwa i Jana t. Kolna stragan 
z warzywami. Zatrzymują się przy 
nim ci, co rzeczywiście chcą coś na 
być, a nawet przymusowo tacy.., co 
nic mają na to ochoty.

GOS.

Znaleziono• ••
...portfel, w którym znajdują 

zdjęcia i zaświadczenie na nazwisko 
Adolf Chmuuyński.

Na uf Zwycięstwa znaleziono klucz 
Zguba jest do odebrania w redakcji.

do tępienia

MUCH, MOLI i KOMARÓW
Używając tabletek „FLMLN" i krążków „lOn.Sl'A"

nrOflulTH

GDAYSKIEI WYTWÓRNI TRUTEK
niegzkodliwiich dla ludzi i zwierząt

H uchronimy się od chorób zakaźnych, przenoszo
nych przez muchy I komary,

• nie będziemy dręczeni przez roje much I zane- 
wnimy sobie spokojny odpoczynek w ciągu lata 
i jesieni,

• zabezpieczymy odzież przed molami.
Cena 1 fiolki a 5 tabl. „Fuminu" wynosi zł 2.—•

Cena jednego krążka „TOKSYNU" — 45 gr.
„FUMIN" i „TOKSYN" są do nabycia w sklepach 
„Argedu", MHD, PSS, GS oraz drogeriach, mydlar- 
ulach i składach aptecznych.

K—712-0

Wojewódzkie Przedsiębiorstwo Handlu Meblami w Kosza
linie ul. 1-go Maja nr 26 zatrudni od zaraz GŁ. KSIĘGO
WEGO, ST. KSIĘGOWYCH, KIEROWNIKA transportu, 
STOLARZA, BRAKARZA (stolarsko-tapicerskiego). Warun
ki do omówienia na miejscu. K-.46-0

Uczciwych i zdolnych agentów w miastach powiatowych 
woj. koszalińskiego, którzy podejma się sprzedaży 
i odbioru kunonów w ośrodkach wiejskich, poszukuje 
„Szczęśliwa Fala". Zgłoszenia z referencjami nadsyłać 
do Zachodnio-Pomorskiej Grv Liczbował. Koszalin, 

ul. Zwycięstwa 137. Warunki do omówienia.
K—750

PGR Stawnica, pcw. Złotów, przyjmie do pracy od zaraz 
10 RODZIN do prac nolowych i obsługi koni oraz 
3 DOJARZY. 2 STELMACHÓW i 2 MURARZY. Warunki 
płacv według umowv zbiorowej. Szkoła, sklep i przystanek 
autobusowy, na miejscu, stacja kolei. (6 km) Złotów. 
Warunki mieszkaniowe dobre — dwa pokoje i kuchnia.

K—738-1

Fabryka Przetworów Ziemniaczanych „Nowogard" 
w Nowogardzie, woj. Szczecin, posiada do sprzedaży 
wycierkę ziemniaczaną (pulpę - wytłoki) wilgotna 
nadającą sie na paszę dla bydła i trzody chlewnej 
w ilości ca 6 tys. ton z kampanii wiosennej 1957 r. 
Warunki sprzedaży; koszt sprzedaży wycierki — 5 zł 
za tonę, koszt załadunku do wagonu — 10 zł za tonę, 
plus transport koleiowy. Zamówienia należy zgłaszać 

na w/w adres.
K—751

Gminna Spółdzielnia „Samopomoc Chłnnska" 
w Złocieńcu

ogłasza
PRZETARG

na remont magazynu paszowego w Złocieńcu.
Termin składania ofert do dnia 30. VI. 1957 roku. 
W prżfctatgu ' mogą brać udział . przedsiębiorstwa 
uspołecznione 1 prywatne. Przetarg nastąpi w dniu 
2 lipca br. Opis robót znajduje się w biurzs GS 

Złocieniec.
Zastrzega się prawo dowolnego wyboru oferenta.

K—752

Przedsiębiorstwo Państwowe ..Uzdrowiska" —- Kołobrzeg 
w Kołobrzegu 

ogłaszą
PRZETARG

na roboty Budowlane — zabezpieczenia budynków (wy
miana konstrukcji dachowej, stropów drewnianych 

1 stolarki zewnętrznej).
Oferty należy składać do dnia 10 lipca 1957 roku. 
W przetargu mogą brać udział przedsiębiorstwa pań
stwowe. spółdzielcze 1 prywatne. Bliższych informacji 
udziela dział techniczny Uzdrowiska. Zastrzegamy sobie 
prawo wyboru oferenta. K-740-0

Prezydium Wojewódzkiej Rady Narodowej
Wydział Kultury, Wojewódzki Konserwator Zabytków 

w Koszalin!*
ogłasza

PRZETARG
na wykonanie robót wykończeniowych w zabytkowym 
obiekcie poplebanijnym w Koszalinie, przy ul. Zw. 
Walki Młodych. Termin składania ofert do dnia 5 lipca 
1957 r. w Prezydium WRN, pokój nr 169. Kosztorys 
do wglądu.

Zastrzega się prawo dowolnego wyboru oferenta.
K—753

POWSZECHNA SPÓŁDZIELNIA SPOŻYWCÓW 
W SŁUPSKU

zawiadamia, że Rozlewnia Piwa PSS w Słupsku, 
ul. Mickiewicza 37, prowadzi

skup używanych skrzynek do piwa
codziennie od godz. 8-mej do 16-tej.

K—726-0

OGŁOSZENIA DROBNE
WOLNE POSADY

POMOC domowa solidna do do 
mu lekarza poszukiwana. Warun
ki do omówienia. Kos lin, Ma 
tejki 11, m. 4, I piętro.

G—616

PODZIĘKOWANIA
DR ROGALSKIEMU Karolowi za 
szczęśliwie przeprowadzoną ope
rację oraz całemu personelowi le
karskiemu 1 pielęgniarskiemu Od 
działu Chirurg. Szpitala Powiat, 
w Szczecinki! za troskliwą opiekę 
nad synkiem składa serdeczne po 
dziękowania — Marta Drzazga.

G—617 ,

Tow. KALEMBIE przewodniczące 
mu Prezydium PRN w Szczecin 
ku serdecznie dziękuje za pomoc 
i opiekę w osiedleniu no rzyjcz 
dzie do kraju. Repatrfantka — 
Lojko Jadwiga.

G—618

RÓŻNE

SIATKI druciane dla zwierząt fu
terkowych ora« ogrodzeniowe z 
materiału powierzonego wykonu 
Je w Parnowlo — Woltklewlcz 
Marian. KnszaHa, ul. Krakusa 8

, Wandy 1L ■. K
O-U

INŻYNIERA lub TECHNIKA odlewnika na stanowisko 
technologa, 2 wysokokwalifikowanych ŚLUSARZY narzę
dziowych oraz 1 MODELARZA metalowego zatrudni na
tychmiast Koszalińska Wytwórnia Części Samochodowych 
w Koszalinie ul. Polskiego Października nr 3 Warunki do 
uzgodnienia listownie lub osobiście w dziale administra
cji K-748-0

Poszukiwany kandydat ze średnim lub wyższvm wykształ
ceniem techn. i praktyką na stanowisko TECHNICZNEGO 
Inspektora Praev na woj. koszalińskie i szczecińskie. 
Zgłaszać sie do Zarządu Okręgu Zw. Zaw. Prac. Przem. 
Drzewn. 1 Terenowego w Koszalinie, ul. Zwycięstwa 137.

G—612

Nareszce mamy skuteczne środki



Zasłużony „Opel“Bogu dzięki
Z tffMim westchnę- 

niem „Rogu dzięki'' — pi- 
sze londyński „Daily Ez- 
press" — opuścił medu li
no Stany Zjednoczone wie
loletni korespondent pismu, 
Rene Mac Coli. Jak odo- 
w jada Mac Coli, dostane 
on Zawrotu głowy na sarno 
wspomn , nie tego kraju aut- 
olbrzymów. telcwzorow i 
ludzkiego mrowia, ubierani- 
ccgo sie taki laliby tycie 
było nieustannym kwnawa
łem Alu on „komph tn:e 
dosyć ' owego kra/u pręd- 
kiph w chwytaniu za broń 
policjantów, kraju, „w któ
rym każdy wie wszystko • 
dietach i kaior-ach, i w któ- 

.cym mima to spotyka się 
naiwekszmh w •świecie tłiv 
ietochów obojga płci". 
U zystko — powiada Mac 

Coli — „jest tu bezboles
ne. me Wymagające najmniej 
szego wysiłku l czysto bez- 
mó^gie. Chleb ma tu smak 
„niczego", a chrzan jest 
łagodny jak papka".

Jeden t najstarszych samochodów w woj. koszalińskim 
,Opel-Adam“ wyprodukowany w latach dwudziestych kursu

ję jeszcze jako taksówka w Czaplinku, wzbudzajcie wśród 
mieszkańców tego miasta ogótną wesołość swoimi staro
świeckimi kształtami.

Plamy na słońcu
zakłóciły odbiór telewizyjny

WYNALAZCA
SAMOUK

Tajemnica 
wciskowa

Pewien dziennikarz amery
kański 7. Kalifornii, zajmują
cy się sprawami urządzeń sa
nitarnych. udał się do, Camp- 
Pendelton, aby dowiedzieć 
się, ile odpadków powstaje w 
łagromnej wojskowej bazie 
morskiej. Zapytany o to ofi
cer, odparł: „To tajemnica 
wojskowa. Gdybym odpowie
dział na pańskie pytanie, e- 
wentualny wróg mógłby na 
podstawie ilości odpadków 
wywnioskować, jaki jest nasz 
stan liczebny".

Skąd my to znamy?

Azo zaskoczeni, kiedy podczas 
trwania audycji dla d/ieci uj
rzeli nagle na ekranach swo
ich telewizorów kanclerza 
NRF Adenauera, zwiedzające
go fabrykę. Jak się okazało, 
audycja ta była właśnie nada
wana przez holenderską stację 
w Hllversum. W tym samym 
czasie telewidzowie w Szwecji 
zobaczyli nadawany przez te
lewizję hiszpańską reportaż 
z wyścigów konnych.

Przyczyną ,,pomieszania" 
programów telewizyjnych, jak 
orzekli uczeni, były plamy na 
słońcu, które spowodowały 
powstanie pola magnetyczne
go.

Oni też majq „miss‘‘
Wychodzący w Londynie 

„Dziennik Polski i Dziennik 
Żołnierza" przeprowadził wy
bory najpiękniejszej Polki w 
Anglii. Zgłoszone do konkursu 
kandydatki zjechały do Lon

dynu i wzięły udział w wiel
kim balu, który odbył się w 
Festival Hallu przy udziale 
1.300 osób, które w drodze gło 
sowania wybrały spośród licz 
nych kandydatek „Miss Polo
nię" 1957 roku. Została nią 
Jdaria Kiworska z Londynu, 
tytuły vice-miss przyznano 
Halinie Hajdel z Nottingham 
i Annie Bryda z Reading.

Radziecka »Marilyn Monroe«
Na Międzyna

rodowy Festiwal 
Filmowy w Can 
nrs zjechały 
„g w Uzd y“ i 
„gwiazdeczki** i 
całego świata. Fo 
toreporterzy pra
cowali Jak rzad
ko. 
Jare stwierdzili 
naoczni świadko
wie, największą 
uwagę tłumu fo
toreporterów ścią 
gala urocza ak
torka radziecka 
Izolda Iziwicka, 
bohaterka filmu 
młodego reżyse
ra Czochrają — 
pt „Czterdziesty 
pierwszy** (film 
ten zobaczymy 
niebawem na e- 
kranath). W ] il- 
luarach nazwano 
Izoldę — zresztą, 
jak widać na 
zdjęciu, nic be/ 
racji — radziec
ką „Manihn 
Monroc**.

(Panorama!

Nowe konstrukcje lotnicze

Największa w Europie phi.
siłownia wodna na Duna;u

Na przełomie 
Dunaju przez Bał
kany w „żelaznej 
Bramie" zostanie 
wybudowana naj- 
większa w Euro
pie południowej 
siłownia wodna. 
Rok temu Jugo
sławia i Rumunia 
zawarły wstępną 
umowę o wspól
nym wykorzysta
niu siły spadku 
wód Dunaju. We
dług dotychczaso
wych obliczeń in
żynierów rumuń

skich I ' jugosło
wiańskich, elek
trownia, która ma 
powstać u wylotu 
„Żelaznej Bra
my”. będzie zasi
lać wodą z sztucz
nego jeziora o dlu 
gości 110 km i 
powierzchni 180 
tys. ha. Elektrow
nia będzie wytwa
rzać energię rów
ną 2 min kilowato- 
godzin rocznie. 
Dwa stopnie wod
ne podniosą po

ziom wody w Du
naju o 3 metry, 
co przy zastoso
waniu systemu 
śluz pozwoli na 
docieranie stat
ków Oceanicznych 
o pojemności do 
6 tysięcy ton aż 
do Belgradu. — 
Przez dotychcza
sowy kanał w „Że 
laznej Bramie" 
mogą przepływać 
jedynie statki o 
pojemności do 
600 ton.

Pracownie konstruktorskie 
przemysłu lotniczego mają 
obecnie na warsztacie szereg 
ciekawych projektów samolo
tów i szybowców.

I tak np. pizechodzi obec
nie próby śmigłowiec strumie 
nlowy „Trzmiel",, jedna z nie
wielu na świecie maszyn tej 
klasy a w przygotowaniu znaj

duje się samolot komunikacyj 
ny MD-12. W budowie jest 
obecnie szybowiec szkolno-tre 
ningowy M-3 „Pliszka". Bę
dzie to pierwszy u nas szybo
wiec zbudowany całkowicie z 
duraluminium. Opracowuje 
się ponadto plany samolotu 
treningowego M-a i wyczyno 
wego M-4-

—- Panie doktorze, co się stało z tym kioskarzem?
— 'Zemdlał z pragnienia, Rv«. Icnacy Wit"

Rvłv to już teraz rzeczy zupełnie obojętne. Dowie
działem się więcej niż tr«ba
Boksera — wyparłby się oczywiście, spotkania ze mną 
i swoich słów, względnie sąd uznałby naszą rozmo
wę za prowokację — obchodził mnie tyle samo, co 
wątpliwTe wdzięki jego podopiecznych.

Wstałem i przeciągnąłem się:
. Xo. wisz, jak tu nima Moniki, to 1 nic po mnie... 

A ty. Bokser.. Ja bym .ci radził: ty 'się lepiej ustat
kuj' Jak nie — trafisz na swego. Pchły w mamrze 
częk a j a...

Spróbował się obrazić. Chciał mnie zatrzymać, ale 
wziąłem go zrazu „za hale" i „tyrpnąłem" go 
trochę tak, że pozostał na swoim miejscu.

Maszkary, które nadbiegły z pobliża na odgłos 
szarpaniny, zajęły się natychmiast cuceniem swojego 
kiziora. Milczały. Wrzask tutaj, na granicy pasma 
pomiędzy miastem, a podzamczem — sprowadziłby 
pewno patrol milicji. Wszystko odbyło się więc cicho 
i spokojnie... Odszedłem nie zaczepiony przez ni- 
Icogo.

N^e nad Wałami rozgwieódżała się coraz bardziej.

Sylwester Selwet... ze wsi 
Łany Średnie w wojewódz
twie kieleckim przez 14 lat 
pracował nad bu Iową zapro
jektowanej przez siebie mlo- 
carni. Skonstruowany przez 
niego agregat okazał się lżej
szy od używanych dotąd mło- 
carń, a jego małe wymiary i 
specjalne podwozie pozwalają 
na transport także w terenie 
górzystym. Próby przeprowa
dzone w Instytucie Maszyn 
Rolniczych w Poznaniu' wy
kazały, że maszyna pomysłu 
Selweta ma bardzo dużą prze 
pustowość i dokładnie od- 
c„lela ziarno od plew. Mło- 
carnia ta zostanie prawdopo
dobnie skierowana do produk 
cji seryjnej.

Ministrowie 
i strażacy

Jeden z wysokich fun
kcjonariuszy francuskiego 
MSZ. przemawiając na 
zjeżdzie strażaków, stwier 
dził dowcipnie: „Między 
ministrami i strażakami 
jest wiele wspólnego. I jed 
ni i drudzy są za przerwa 
niem ognia".

Z tym, że niektórzy mi
nistrowie są niekiedy zda
nia, że się nie pali...

Mat

Wielka forma
lekkoatletów Iskry

a Głowacka miała w rzucie 
dyskiem 32,15. Wśród męż
czyzn dobre wyniki osiągnęli: 
Krawiec w biegu na 1000 m 
— 2,36,4 i w biegu na 3000 m 
— 8.46,6, Ksieęiewićż w sko
ku w dal — 6,71, Racek w 
pchnięciu kulą — 12,50 oraz 
sztafeta 4x100 m — 45,2 sek.

Powiew z zatoki rozwiał już mgły. W dole nad kana
łem dzwoniły puste, zapóżnione tramwaje... Skiero
wałem się teraz w stronę dworca, przed którym par
kował gazik z komendy.

■Umówiliśmy się z kierowcą, że do chwili mojego 
przybycia, poczeka w komisariacie dworcowym. 
Wszedłem do hallu. O fej porze jak co dzień, powi
nien by odejść pociąg wrocławski... Nie interesowali 
mnie jednak podróżni przy bufecie, ani zespół podej
rzanych typów, wyglądających na to, że mogą zro
bić tłok i wyciągnąć komuś portfel z kieszeni.

Otwarłszy drzwi do dworcówki, powiadomiłem kie
rowcę, że pojedziemy zaraz na Golniów. Tymczasem 
kończył kolację. Wyszedłem więc na plac przed dwor
cem i zacząłem spacerować, oczekując jego na
dejścia...

Mamka — nie ulegało wątpliwości, że to ona za
opiekowała się właśnie Kojrą — powinna znajdować 
się teraz w melinie. Według tego, co mówił mi były 
bokser — przestała pojawiać się na podzamczu. Jej 
opiekun — tu nazywano takich kiziorami — usiadł 
niedawno za włamanie do kiosku... Teraz opierając 
się na konkretach, znanych chyba kolegom z komi
sariatu dżielnicov/ego na Golniowie, nie trudno bę
dzie dotrzeć do meliny. A może nawef uda się zabrać 
ze sobą funkcjonariusza, który wie dokładnie, skąd 
.tamtego kiziora „zdjęto"?

Oddaliłem się nieco od dworca, idąc w kierunku 
mostu. Gazik zahamował mi teraz prawie przed no
sem — oczywiście bez świateł; — ogólne niedoma
gania remontowe, w kraju znajdowały swój refleks 
również na naszym terenie, w naszych własnych 
pseudogarażach.

— Za piętnaście minut będziemy u celu — pocieszył 
mnie zaspany trochę kolega kierowca. — Tu jest ba
teria 1 powiem gdzie macie świecić, kapitanie, na 
których odcinkach są dziury w drodze — dodał, za
puszczając natychmiast motor.

W ub, sobotę i niedzielę od 
był się w Bydgoszczy mecz 
lekkoatletyczny o wejście do 
II ligi pomiędzy tamtejszą 
Polonią a Iskrą Białogard. 
Nąsi lekkoatleci odnieśli du
ży sukces zwyciężając różni
cą ponad 1000 pkt. Iskrowcy 
zgromadzili w ' 27 konkuren
cjach 26.550 pkt., bijąc przy 
tym 4 rekordj’ okreeic

Nowymi re
kordzistami zo 
stali: W. Fire- 
wicz w pchnię
ciu kulą ko
biet — 11.06, 
Jałyński w bie 
gu na 400 m — 
51,8, Brzozow
ski w biegu na 
1500 m z prze
szkodami —
5.02,2 j Ksieniewicz w skoku 
o tyczce — 3,50.

Ponadto uzyskano szereg do 
brych rezultatów w innych 
konkurencjach- I tak Peters 
przebiegła 100 m w czasie 
13,2, Grajdek skoczyła w dal 
4.62, Niczyporuk rzuciła 
oszczepem na odległość 32,64,

ZKS »Famel«
szuka następców
Cieślika wśród...
płci pięknej

W Koszalinie istnieje, od nie
dawna Zakładowy Klub Sporto
wy „Famę!", który opiera swą 
działalność na sekcji piłki noż
nej, tenisa stołowego, siatkówki 
i strzelectwa. ZK£ bazuje na Fa
bryce Mebli l ZBM. Jak dotąd 
większych sukcesów nie było, 
ale...

...mogą być. Działacze tego klu 
bu postanowili bowiem zabrać 
się do „ montowania" kobiecej 
drużyny piłkarskiej. Dotychczas 
istnieje w Polsce tylko 5 zespo
łów żeńskich. Koszalińska jede
nastka będzie więc szóstą w kra
ju. A więc miejsce w czołówce 
murowane.

No. ale dość żartów. ZKS ..Fa- 
mel" przyjmuje już ogłoszenia 
do swego zespołu. Chętne do pił
ki nożnej mogą się zgłaszać w 
radzie zakładowej ZBM (ul. Jana 
z Kolna nr. 7) w każdy wtorek, 
czwartek lub sobotę od godz. 10 
do 12.

Jak nas poinformowano, dzia
łacze klubu przeprowadzili już 
pertraktacie z Czarnymi Szcze
cin. którzy również posiadają dru 
żynę żeńską Jeśli więc uda się 
skompletować zespół, jeszcze w 
tym sezonie możemy zobaczyć 
atrakcyjną imprezę.

Malcherczyk
15,71 w trójskoku

W bardzo dobrej formie 
znajduje się nasz najlepszy 
trójskoczek Malcherczyk. — 
Przed tygodniem w Pradze 
ustanowił rekord Polski, a w 
poniedziałek 24 bm. na sta
dionie Legii uzyskał doskona
ły wynik 15,71 (o 7 cm le
piej od poprzedniego rekor
du). Malcherczyk Jest w bar 
dzo dobrej formie 1 miał dwa 
pozostałe skoki 15,69 1 15,50 
cm. Wynik ten został uzyska 
r.y podczas trójmeczu war
szawskich drużyn Legia, 
AZS i Sarmaty.

Z pozostałych wyników na 
uwagę zasługuje przede wszy
stkim rezultat w rzucie dy 
skiem Andrzejczyka 51 m o 
jaz Sobocińskiej (Legia) — 
45,11.

Ważne dla
grających w »Totka«

Totalizator Sportowy zawlada 
mta grających, Ze mimo przeło
żenia kilku spotkab piłkarskich 
o mistrzostwo I 1 II ligi, obję
tych 24 zakładami z dnia 30 na 
dzień 20. VI. zawody ta będą bra 
n» pod uwsgę w powygraych za 
kładach.

Porażka 
polskich koszykarzy 
w Sofii

Nie powiódł się również 
druei uvsten naszym koszy 

ka<zom w fina
łach mistrzostw 
Europy. W po
niedziałek prze 
grali oni bo
wiem z Węgra- 

'ml — 63:77 
(35:39). W nu
li pocieszenia 
o miejsca od 9 
do 16 najbar- 

,, _ dziej zaciętą
walkę stoczyła Finlandia z 
Austrią. Wygrali Finowie do
piero po dogrywce 53:51. W 
normalnym czasie wynik 
brzmiał 49:49 (27:27). Pozo
stałe wyniki: Turcja — Bel
gia 83:70 (40:28), Włoch" - 
Szkocja 91.47 (45:24), NRF 
—. Albania 72:43 (34:211. '

Odbiorcy programu telewi
zyjnego w Madrycie byli bar-


